

Quellen- und Literaturverzeichnis¹

Wissenschaftlich, Presse und Primärressourcen

- Abdela, Lesley (2020): Anniversary. ›The Beijing Express Declaration‹ (UNSCR 1325). Aboard the trans-Siberian train to the 1995 Fourth UN Conference on Women. Online: www.lesleysworld.com/2020/08/anniversary-beijing-express-declaration.html, Abruf 20.04.2021.
- Abramowicz, Marta (2007): Sytuacja społeczna osób biseksualnych i homoseksualnych w Polsce. Raport za lata 2005 i 2006 (Gesellschaftliche Situation bisexueller und homosexueller Personen in Polen. Bericht der Jahre 2005 und 2006), Kampania Przeciw Homofobii/Stowarzyszenie Lambda Warszawa, Warszawa: Kampania Przeciw Homofobii; Stowarzyszenie Lambda Warszawa.
- Abramowicz, Marta (k.D.): KPH: Niech Nas Zobaczą (Sollen sie uns doch sehen). Online: www.kph.org.pl/index.php?option=com_content&view=article&id=30, Abruf 07.08.2014.
- Abucewicz, Urszula/Gazeta.pl (2020): Klementyna Suchanow: Najchętniej zakończyłabym tę rewolucję, więc niech PiS się zbiera (Klementyna Suchanow: Ich würde diese Revolution gerne beenden, also soll sich die Partei Recht und Gerechtigkeit zusammenfinden). In: *kobieta.gazeta.pl*, 24.12.2020. Online: <https://kobieta.gazeta.pl/kobieta/7,107881,26635810,klementyna-suchanow-najchetniej-zakonczylabym-te-rewolucje.html?fbclid=IwAR2aI4k5rqL6d4gevt4SZgONBf7aG9qltWBwBETARNkMUKuzZv4JLS6NuY#s=BoxOpImg6>, Abruf 03.01.2021.
- Alcoff, Linda Martin/Hames-Garcia, Michael/Mohanty, Satya/Moya, Paula M. L. (Hg.) (2006): Identity Politics Reconsidered. New York/Hampshire: Palgrave Macmillan.
- Anthias, Floya (2021): Translocational belongings. Intersectional dilemmas and social inequalities. first published. London, New York: Routledge.

1 Nicht alle der angegebenen Onlinequellen sind weiterhin abrufbar. Die Internetquellen wurden von mir archiviert.

- Appelt, Erna (1999): *Geschlecht – Staatsbürgerschaft – Nation. Politische Konstruktionen des Geschlechterverhältnisses in Europa*. Frankfurt a.M.: Campus.
- Archidiecezja Krakowska (2016): Stanowisko Metropolity Krakowskiego w sprawie kampanii »Przekażmy sobie znak pokoju« (Die Haltung des Krakauer Metropoliten zur Kampagne »Lasst uns den Friedensgruß austauschen«). Online: www.diecezja.pl/archidiecezja/aktualnosci/stanowisko-metropolity-krakowskiego-w-sprawie-kampanii-przekazmy-sobie-znak-pokoju-.html, Abruf 01.11.2016.
- ASTRA (2012). Central and Eastern European Women's Network for Sexual and Reproductive Health and Rights: Strategic Plan 2013–2018. S. 1. Online: www.astra.org.pl/pdf/basic/strategicplan.pdf, Abruf 10.12.2012.
- Aśka (k.D.): Kommentar auf *Ruch Narodowy*: O nas (Über uns). Online: <http://ruchnarodowy.org/>, Abruf 11.08.2014.
- Austermann, Julia (2021). *Visualisierungen des Politischen: Homophobie und Queere Protestkultur in Polen ab 1980*. Bielefeld: transcript.
- AWID OURs (2017): Observatory on the Universality of Rights. Trends Report 2017. Observatory on the Universality of Rights (OURs), and (AWID). Online: <https://www.awid.org/sites/default/files/atoms/files/rights-at-risk-ours-2017.pdf>, Abruf 20.12.2018).
- Baczyński, Mateusz/Onet.pl (2021): Zakaz zgromadzeń w pandemii. Zaostrzono przepisy. »Rząd przyznał się do błędu« (Versammlungsverbot während der Pandemie. Vorschriften verschärft. »Die Regierung gibt Fehler zu«). In: *Wiadomości Onet*, 26.03.2021. Online: https://wiadomosci.onet.pl/tylko-w-onecie/zakaz-zgromadzen-w-pandemii-zaostrozono-przepisy-rzad-przyznal-sie-do-bledu/mjhjmho?utm_source=duckduckgo.com_viasg_wiadomosci&utm_medium=referal&utm_campaign=leo_automatic&srcc=ucs&utm_v=2, Abruf 18.05.2021.
- Bakke, Monika (2016): Plant research. In: van der Tuin, Iris (Hg.): *Gender. Nature*. Farmington Hills, Mich.: Macmillan Reference, A part of Gale, Cengage Learning, S. 117–133.
- Bakun, Magda (2021): RAPORT ObyPomoc. 11 kwietnia 2017 – 30 czerwca 2021 (Bericht von ObyPomoc. 11. April 2017 30. Juni 2021). *ObywateleRP*, S. 95. Online: <https://obywatelerp.org/wp-content/uploads/2021/07/Raport-ObyPomoc-Zbiorczy-do-2021-06-30.pdf>, Abruf 02.08.2021.
- Bal, Ewa (2017): Terytorium. In: Bal, Ewa; Kosiński, Dariusz (Hg.): *Performatyka. Terytoria*. Kraków: Wydawnictwo Uniwersytetu Jagiellońskiego.
- Balcerzak, Agnieszka (2020): *Zwischen Kreuz und Regenbogen. Eine Ethnografie der polnischen Protestkultur nach 1989*. Bielefeld: transcript.
- Baranowski, Mirosław (Hg.) (1994): *Katechizm Kościoła Katolickiego (Katechismus der Katholischen Kirche)*. PALLOTTINUM. Online: www.katechizm.opoka.org.pl/rkkkIII-2-2.htm, Abruf 15.01.2017.
- Barański, Marian (2008): *Od Polskiego Komitetu Obrony Życia i Rodziny do Komitetu Samoobrony Polskiej*, Konferencja Naukowa: Nurt Narodowy Opozycji

- Demokratycznej w PRL 1955–1990. Część II: Wspomnienia i relacje (Vom Polnischen Komitee der Verteidigung des Lebens und der Familie bis zum Komitee der Selbstverteidigung Polens, Wissenschaftliche Konferenz: Die nationale Bewegung der demokratischen Opposition in der Volksrepublik Polen 1955–1990. Teil 2: Erinnerungen und Berichte). Warszawa.
- Bedorf, Thomas (2011): Die politische Differenz und die Kontingenz der Ordnung. In: *Etica & Politica/Ethics & Politics* 13 (1), S. 46–56.
- Bell, Derrick (1992): *Faces at the Bottom of the Well: The Permanence of Racism*. New York: Basic Books.
- Bennett, W. Lance/Segeber, Alexandra (2011): Digital media and the Personalisation of Collective Action. In: *Information, Communication & Society* 14 (6), S. 770–799. DOI: 10.1080/1369118X.2011.579141.
- Bennett, W. Lance/Segeber, Alexandra (2013): *The Logic of Connective Action: Digital Media and the Personalization of Contentious Politics*. Cambridge: Cambridge University Press.
- Biedroń, Robert (2013): Prawo do szczęścia (Das Recht auf Glück). In: Beata Maciejewska/Katarzyna Kądziała/Zuzanna Dąbrowska (Hg.): *Drogi równości*. Izabela Jaruga-Nowacka: polityczka, feministka, działaczka lewicy (Wege der Gleichheit. Izabela Jaruga-Nowacka: Politikerin, Feministin, linke Aktivistin). Palo Alto: issuu, S. 69–72.
- Biel, Beata (2020): Straż Narodowa – co to jest? Jak broni kościołów w czasie protestów – relacja jednego z członków (Die Nationale Schutz – was ist das? Wie sie die Kirchen während der Proteste verteidigt – ein Bericht eines Angehörigen). In: TVN24, 18.11.2020. Online: <https://tvn24.pl/premium/straz-narodowa-co-to-jest-jak-broni-kosciolow-w-czasie-protestow-relacja-jednego-z-czlonkow-4753275>, Abruf 02.08.2021.
- Biuro ds. Kobiet: Stanowisko Biura do Spraw Kobiet dot. Projektu Rady Ministrów w sprawie powołania Pełnomocnika Rządu do spraw Rodziny, Biuro ds. Kobiet, Ministerstwo Polityki społecznej Warszawa, 01.02.1991, S. 1–3.
- Bloom, Aurica (2013): *Die Zivilgesellschaft Polens. Zwischen Aufbruch und Stagnation*. Berlin: Lit Verlag.
- Boatca, Manuela (2006): Semiperipheries in the World-System: Reflecting Eastern European and Latin American Experiences. In: *JWSR*, S. 321–346. DOI: 10.5195/jwsr.2006.362.
- Boczek, Krzysztof (2021): Warszawa stolicą policyjnej przemocy wobec demonstrujących. Duch Nowogrodzkiej (Warschau, Hauptstadt der Polizeigewalt gegen Demonstranten. Der Geist der Nowogrodzka). In: *Oko.press*, 02.08.2021. Online: <https://oko.press/warszawa-stolica-policyjnej-przemocy-wobec-demonstrujacych-duch-nowogrodzkiej/>, Abruf 02.08.2021.
- Boczek, Krzysztof/Oko.press (2021b): Policjanci uszkodzili Klementynie Suchanow kregoslup. Prokuratura: nic się nie stało (Polizeibeamte verletzten die Wir-

- belsäule von Klementyna Suchanow. Staatsanwaltschaft: nichts passiert). In: Oko.press, 05.08.2021. Online: <https://oko.press/suchanow-policja-uszkodzony-kregoslup/>, Abruf 21.08.2021.
- Bodnar, Adam (2020): System polityczny Rzeczypospolitej Polskiej w świetle teorii konkurencyjnego autorytaryzmu. In: Bodnar, Adam; Płoszka, Adam (Hg.): *Wokół kryzysu praworządności, demokracji i praw człowieka*. Księga jubileuszowa Profesora Mirosława Wyrzykowskiego: Wolters Kluwer Polska.
- Bourdieu, Pierre (2003): Identity and Representation: Elements for a Critical Reflection on the Idea of Region. In: Thompson, John B.; Reid, Julian (Hg.): *Language and symbolic power*. Reprinted. Cambridge: Harvard Univ. Press, S. 220–228.
- Braidotti, Rosi (2016): Posthuman Critical Theory. In: Debashish Banerji/Makarand R. Paranjape (Hg.): *Critical Posthumanism and Planetary Futures*. New Delhi: Springer India, S. 13–32. DOI: 10.1007/978-81-322-3637-5_2.
- Broniatowski, Michał/Onet Politico (2021): Parlament Europejski po pełnej emocji debacie przegłosował, że dostęp do aborcji jest prawem człowieka (Nach einer emotionalen Debatte hat das Europäische Parlament beschlossen, dass der Zugang zum Schwangerschaftsabbruch ein Menschenrecht ist). In: Onet Politico, 24.06.2021. Online: https://wiadomosci.onet.pl/politico/aborcja-pe-przeglosowal-ze-dostep-do-aborcji-jest-prawem-czlowieka/ccvx01t?utm_source=m.facebook.com_viasg_wiadomosci&utm_medium=referral&utm_campaign=leo_automatic&srcc=ucs&utm_v=2&fbclid=IwAR3hr6Kn1otPko4wqS3bnKRgyVpOmhwrvzcgMKumBVMDoh9J_O5rijNCfA, Abruf 27.06.2021.
- Broschüre »Rok niebezpiecznego życia: kronika krakowskiej homofobii« (Ein Jahr unsicheren Lebens: Chronik der Krakauer Homophobie), graue Literatur (ohne Jahr und Herausgeber).
- Brown, Gavin/Pickerill, Jenny (2009): Space for emotion in the spaces of activism. In: *Emotion, Space and Society* 2 (1), S. 24–35. DOI: 10.1016/j.emospa.2009.03.004.
- Bröckling, Ulrich/Feustel, Robert (2010): Einleitung: Das Politische denken. In: Bröckling, Ulrich; Feustel, Robert: *Das Politische denken*. Bielefeld: transcript.
- Brubaker, Rogers (1994): Rethinking Nationhood: Nation as Institutionalized Form, Practical Category, Contingent Event. In: *Contention* 4 (1), S. 3–14.
- Brubaker, Rogers/Cooper, Frederick (2000): Beyond »Identity«. In: *Theory and Society* 29 (1), S. 1–47.
- Bruns, Claudia (2015): Die Grenzen des »Volkskörpers«: Interrelationen zwischen »Rasse«, Raum und Geschlecht in NS-Geopolitik und Kunst. In: *Feministische Studien* 33 (2). DOI: 10.1515/fs-2015-0204.
- Bunch, Charlotte/Snitow, Ann/Regulska, Joanna (1995): Fostering the Participation of Women from East and Central Europe and the former Soviet Union. Beijing: PSF Centrum Kobiet. Archiv Jennifer Ramme.
- Burawoy, Michael/Verdery, Katherine (Hg.) (1999): *Uncertain transition. Ethnographies of change in the postsocialist world*. Lanham, Md.: Rowman & Littlefield.

- Butler, Judith (1990): *Gender trouble. Feminism and the subversion of identity*. New York: Routledge (Thinking gender),
- Butler, Judith (1991): *Das Unbehagen der Geschlechter*. Deutsche Erstausgabe. Frankfurt a.M.: Suhrkamp,
- Butler, Judith (1995): *Körper von Gewicht. Die diskursiven Grenzen des Geschlechts*. Berlin: Berlin-Verlag,
- Butler, Judith (2001): *Psyche der Macht. Das Subjekt der Unterwerfung*. Frankfurt a.M.: Suhrkamp,
- Butler, Judith (2003): *Precarious life. The powers of mourning and violence*. London: Verso,
- Butler, Judith (2010): *Frames of war. When is life grievable?* Paperback edition. London, New York: Verso,
- Butler, Judith (2015): *Notes Toward a Performative Theory of Assembly*. Cambridge.
- Butler, Judith (2017): »Wir, das Volk«: Überlegungen zur Versammlungsfreiheit. In: Alain Badiou, Pierre Bourdieu/Judith Butler/Georges Didi-Huberman/Sadri Khiari/Jacques Rancière (Hg.): *Was ist ein Volk?* 1. Auflage. Hamburg: LAIKA, S. 39–55.
- Calhoun, Craig J. (Hg.) (2003): *Social theory and the politics of identity*. Digital print. Malden, Mass.: Blackwell.
- CBOS (1992): *Opinia społeczna o przerywaniu ciąży*. Komunikat z badań, listopad 1992 (Gesellschaftliche Haltung zur Schwangerschaftsunterbrechung. Erklärung zur Untersuchung, November 1992). BS/409/104/92. Fundacja Centrum Badania Opinii Społecznej. Online: https://www.cbos.pl/SPISKOM.POL/1992/K_104_92.PDF, Abruf 03.03.2019.
- CBOS (2010): *Postawy wobec gejów i lesbijek (Haltungen zu Schwulen und Lesben)*, BS/95/2010, Fundacja Centrum Badania Opinii Społecznej, Warszawa. Online: www.cbos.pl/SPISKOM.POL/2010/K_095_10.PDF, Abruf 07.08.2014.
- Chandler, David (2018): *Ontopolitics in the anthropocene. An introduction to mapping, sensing and hacking*. London, New York: Routledge.
- Chrzczonowicz, Magdalena/Okopress (2021): *Po wyroku TK z pomocy inicjatywy Aborcja Bez Granic skorzystało 17 tys. osób* (Nach dem Urteil des Verfassungsgerichts haben 17000 Menschen von der Initiative »Abtreibung ohne Grenzen« Gebrauch gemacht). In: Okopress, 24.04.2021. Online: <https://oko.press/od-wyroku-tk-z-pomocy-aborcyjnego-dream-teamu-skorzystalo-17-tys-osob/>, Abruf 05.08.2021.
- Clark, Ann Marie/Friedman, Elisabeth J./Hochstetler, Kathryn (1998): *The Sovereign Limits of Global Civil Society: A Comparison of NGO Participation in UN World Conferences on the Environment, Human Rights, and Women*. In: *World Politics* 51 (1), S. 1–35. DOI: 10.1017/S0043887100007772.
- Comaroff, Jean/Comaroff, John L. (2016): *Theory from the South*. Boulder, Colo., London: Paradigm Publishers.

- Connell, R. W. (1987): *Gender and power. Society, the person, and sexual politics*. Stanford, Calif: Stanford University Press,
- Connell, R. W. (1990): *The State, Gender, and Sexual Politics: Theory and Appraisal*. In: *Theory and Society* 19 (5), S. 507–544. Online: www.jstor.org/stable/657562, Abruf 09.07.2008.
- Connell, Raewyn (2005): *Advancing Gender Reform in Large-scale Organisations: A New Approach for Practitioners and Researchers*. In: *Policy and Society* 24 (4), S. 5–24. DOI: 10.1016/S1449-4035(05)70066-7.
- Cornejo-Valle, Monica/Ramme, Jennifer (2022): »We don't want Rainbow Terror«: Religious and Far Right Sexual Politics in Poland and Spain. In: Möser, Cornelia; Ramme, Jennifer; Takács, Judit (Hg.): *Paradoxical Right Wing Sexual Politics in Europe*. Cham: Palgrave Macmillan (Global Queer Politics), S. 25–60.
- Crenshaw, Kimberle (1991): *Mapping the Margins: Intersectionality, Identity Politics, and Violence against Women of Color*. In: *Stanford Law Review* 43 (6), S. 1241–1299. DOI: 10.2307/1229039.
- Cvejic, Bojana/Vujanovic, Ana (2012): *Public Sphere by Performance*. Berlin: b_books.
- Czarnecki, Greg (2008): *Sytuacja osób LGBT w Polsce. Raport z analizy sytuacji społecznej. Raport Social Watch (Die Situation für LGBT-Personen in Polen. Bericht einer Analyse der gesellschaftlichen Situation. Bericht Social Watch)*. Online: www.socialwatch.org/sites/default/files/pdf/en/polsce10_2008_pol.pdf, Abruf 03.08.2014.
- Czuchnowski, Wojciech (2020): *Generałowie ostrzegają: Może dojść do rozlewu krwi. Jak reaguje władza?* In: *Gazeta Wyborcza*, 02.11.2020. Online: <https://wyborcza.pl/7,75398,26470868,generalowie-ostrzegaja-moze-dojsc-do-rozlewu-kwi-jak-reaguje.html>, Abruf 04.08.2021.
- Czuchnowski, Wojciech (2021): *Hakerzy: mamy kolejny przeciek z konta Dworczyka, rząd chciał wyprowadzić wojsko na demonstrantów (Hacker: Wir haben wieder Zugang auf Dworczyks Konto, die Regierung wollte das Militär gegen die Demonstranten einsetzen)*. In: *Gazeta Wyborcza*, 22.07.2021. Online: <https://wyborcza.pl/7,75398,27206850,hakerzy-mamy-kolejny-przeciek-z-konta-dworczyka-rzad-chcial.html>, Abruf 22.07.2021.
- Dadej, Iwona (2019): *Beruf und Berufung transnational. Deutsche und polnische Akademikerinnen in der Zwischenkriegszeit*. Osnabrück: Fibre Verlag.
- Darewicz, Krzysztof/Rzeczpospolita (1995): »Pociąg Kobiet« przywiózł polskie delegatki na forum organizacji pozarządowych. Jak stworzyć grupę nacisku (Der »Zug der Frauen« brachte die polnischen Delegierten zum Forum der Nicht-regierungsorganisationen. Wie Gruppendruck geschaffen werden kann). In: *Rzeczpospolita*, 29.08.1995, k. A.
- Datta, Neil (2018). *Restoring the Natural Order. The religious extremists' vision to mobilize European societies against human rights on sexuality and reproduc-*

- tion. [Report European Parliamentary Forum on Population and Development]. Online: <https://www.epfweb.org/node/689>, Abruf 10.01.2019.
- De Beauvoir, Simone (1989). *Das andere Geschlecht. Sitte und Sexus der Frau*, Vol. 2. Berlin: Verlag Volk und Welt.
- Degele, Nina (2005): Heteronormativität entselbstverständlichen. In: *Freiburger FrauenStudien* 11 (17), S. 15–39.
- Delaney, David/Leitner, Helga (1997): The political construction of scale. In: *Political Geography* 16 (2), S. 93–97.
- Delanty, Gerard (1996): *Inventing Europe. Idea, identity, reality*. 2. Aufl. Houndmills: Macmillan Press.
- Della Porta, Donatella/Diani, Mario (2006): *Second Edition. Social Movements. An Introduction*. Malden/Oxford/Carlton: Blackwell Publishing.
- Derrida, Jacques (2000): *Politiken der Freundschaft*. 1. Auflage. Frankfurt a.M.: Suhrkamp,
- Derrida, Jacques (2004): *Die différance. Ausgewählte Texte*. Hg. v. Peter Engelmann. Stuttgart: Philipp Reclam jun (Universal-Bibliothek, Nr. 18338).
- Diduck, Alison/Raday, Frances (2012): Introduction: family – an international affair. In: *International Journal of Law in Context* 8 (2), S. 187–195. DOI: 10.1017/S1744552312000031 sowie vgl. Raday, Frances (2012b): Gender and democratic citizenship: the impact of CEDAW. In: *International Journal of Constitutional Law* 10 (2), S. 512–530. DOI: 10.1093/icon/moro68.
- Dingsdale, Alan (2001): *Mapping modernities. Geographies of Central and Eastern Europe, 1920–2000*. London, New York: Routledge (Routledge studies in human geography, 6).
- Dłużewska, Emilia/Chełmiński, Jakub/Gazeta Wyborcza (2016): »Nie dla torturowania kobiet«. 7 tysięcy osób demonstrowało pod Sejmem w sprawie aborcji (»Nein zur Folterung von Frauen«. 7000 Personen demonstrierten vor dem Sejm zur Abtreibung). In: *Gazeta Wyborcza*, 03.04.2016. Online: <https://warszawa.wyborcza.pl/warszawa/7,34862,19859658,nie-dla-torturowania-kobiet-7-tysiecy-osob-demonstrowalo.html>, Abruf 10.08.2020
- Douglas, Mary (1991): *Wie Institutionen denken*. 1. Aufl. Frankfurt a.M.: Suhrkamp.
- Drabnik, Piotr (2020): Strajk Kobiet. »Solidarność« apeluje o obronę kościołów (Frauenstreik. »Solidarność« ruft zur Verteidigung der Kirche auf). In: *Radio ZET*, 27.10.2020. Online: <https://biznes.radiozet.pl/News/Strajk-Kobiet.-Solidarnosc-c-apeluje-o-obrone-kosciolow>, Abruf 02.08.2021.
- Dudek, Anna J./Wysokie Obcasy (2021): Marta Lempart, Superbohaterka »WO«: Nie odpalam świecy dymnej do śniadania (Marta Lempart, Superheldin der »WO«: Ich zünde keine Räucherkerze zum Frühstück an). In: *Wysokie Obcasy*, 24.05.2021. Online: <https://www.wysokieobcasy.pl/akcje-specjalne/7,156847,27120032,marta-lempart-superbohaterka-2020-nie-odpalam-swiecy-dymnej.html?read-later=1>, Abruf 05.06.2021.

- Du Bois, William E. B. (2016): *Darkwater. Voices from within the veil*. London, New York: Verso.
- Duncan, Nancy (1996): *BodySpace. Destabilizing geographies of gender and sexuality*. London, New York: Routledge.
- Dunlap, Rika (2015): From freedom to equality: Rancière and the aesthetic experience of equality. In: *Cont Philos Rev* 48 (3), S. 341–358. DOI: 10.1007/s11007-015-9333-5
- Dzierżanowski, Marcin (Hg.) (2013): *Położenie homoseksualnych i transpłciowych katolików w polskim Kościele* (Die Lage von homosexuellen und transgender Katholiken in der polnischen Kirche). Warszawa: WiT. Online: www.wiara-tecza.pl/materialy-do-pobrania, Abruf 01.11.2016.
- Dziubka, Kamil/Wiadomości Onet (2020): Strajk Kobiet. Prokuratura chce ścigać organizatorów demonstracji. Grozi im więzienie (Der Frauenstreik. Die Staatsanwaltschaft will die Organisatoren der Demonstration strafrechtlich verfolgen. Ihnen droht Gefängnis). In: *Wiadomości Onet*, 29.10.2020. Online: <https://wiadomosci.onet.pl/tylko-w-onecie/strajk-kobiet-prokuratura-chce-scigac-organizatorow-demonstracji-grozi-im-wiezienie/bz7x6rz>, Abruf 01.08.2021.
- ECLAC (k. A.): www.eclac.cl/cgi-bin/getprod.asp?xml=/noticias/paginas/7/21497/P21497.xml&xsl=/tpl-i/p18f-st.xsl&base=/tpl-i/top-bottom_acerca.xsl, Abruf 13.06.2013.
- ECOSOC (2009): ECONOMIC COMMISSION FOR EUROPE. BEIJING +15 REGIONAL REVIEW MEETING. Geneva, 2–3 November 2009, ECE/AC.28/2009/7, United Nations Digital Library System. Online: <https://digitallibrary.un.org>, Abruf 07.03.2025).
- East-East European Caucus (1995). Statement From Non-Region. Countries in Transition in ECE Region. East-East European Caucus. Plenary Session of the IV World conference on Women, 13.09.1995 Beijing. Online: www.astra.org.pl/?statement-from-the-non-region, 137, Abruf 09.09.2009.
- Eide, Elisabeth (2016): Strategic Essentialism. In: Angela Wong, Maithree Wickramasinghe, renee hoogland und Nancy A. Naples (Hg.): *The Wiley Blackwell Encyclopedia of Gender and Sexuality Studies*. Singapore: John Wiley & Sons, Ltd.
- Einhorn, Barbara (2006) *Citizenship in an Enlarging Europe. From Dream to Awakening*. New York, NY: Palgrave Macmillan.
- EU (2008): Wersja skonsolidowana Traktatu o funkcjonowaniu Unii Europejskiej – CZĘŚĆ DRUGA: NIEDYSKRYMINACJA I OBYWATELSTWO UNII – Artykuł 21 (Konsolidierte Fassung des Vertrags über die Arbeitsweise der Europäischen Union...), EUR-Lex – 12008E021 – PL. In: Artykuł 21. Online: <https://eur-lex.europa.eu/legal-content/PL/TXT/HTML/?uri=CELEX:12008E021>, Abruf 13.11.2022.
- Europejski Trybunał Praw Człowieka (2007): Sprawa Bączkowski i inni przeciwko Polsce (skarga nr 1543_06) (Rechtssache Bączkowski u.a. gegen Polen (Anklage

- Nr. 1543_06)), Urteil vom 3. Mai 2007. Trybunał Konstytucyjny. Online: <https://trybunal.gov.pl/polskie-akcenty-w-orzecznictwie-miedzynarodowym/rada-eu-ropy-europejski-trybunal-praw-czlowieka/w-sprawach-polskich/art/8005-sprawa-baczkowski-i-inni-przeciwko-polsce-skarga-nr-1543-06-wyrok-z-dnia-3-maja-2007-r>, Abruf 12.05.2021.
- Europejski Komitet Ekonomiczno-Społeczny (2019): »Ogólnopolski Strajk Kobiet« wyróżniony Nagrodą EKES-u dla Społeczeństwa Obywatelskiego za wzmacnianie pozycji kobiet (»Landesweiter Frauenstreik« wird mit dem EWSA-Preis der Zivilgesellschaft für die Stärkung der Rolle der Frau ausgezeichnet), 12.12.2019. Online: <https://www.eesc.europa.eu/pl/news-media/press-releases/ogolnopol-ski-strajk-kobiet-wyrozniony-nagroda-ekes-u-dla-spoleczenstwa-obywatelski-ego-za-wzmacnianie-pozycji-kobiet>, Abruf 10.05.2021.
- Europäisches Parlament (2018): Rule of law concerns: how the EU can act (infographic), European Parliament. Online: <https://www.europarl.europa.eu/news/en/headlines/eu-affairs/20180222STO98434/rule-of-law-concerns-how-the-eu-can-act-infographic>, zuletzt aktualisiert am 12.09.2018, Abruf 12.06.2021.
- European Commission (Hg.) (2021): Flash Eurobarometer 489. Perceived independence of the national justice systems in the EU among the general public. Report. Online: <https://europa.eu/eurobarometer/surveys/detail/2272>, Abruf 02.08.2021.
- European Women's Lobby (2015): 30 years of European Women's Lobby. Online: <https://womenlobby.org/25-years-of-European-Women-s-Lobby?lang=en>, zuletzt aktualisiert am 12.06.2015, Abruf 08.07.2021,
- European Women's Lobby (2021): Together for a Europe Free from Prostitution. European Women's Lobby. Online: <https://www.womenlobby.org/Together-for-a-Europe-Free-From-Prostitution?lang=en>, Abruf 03.05.2021,
- European Women's Lobby (k.A.): Polish Women's Lobby. Online: <https://womenlobby.org/Polish-Women-s-Lobby?lang=en>, Abruf 03.05.2021.
- Fakt (2020): Protesty kobiet: narodowcy powołują »Straż Narodową« do obrony kościołów (Frauenproteste: Nationalisten stellen »Nationale Wache« zur Verteidigung der Kirchen auf). In: Fakt, 27.10.2020. Online: <https://www.fakt.pl/wydarzenia/polska/protesty-kobiet-narodowcy-powoluja-straz-narodowa-do-obrony-kosciolow/5pml8ck>, Abruf 02.08.2021.
- Fakt24 (2020): Największy strajk na ulicach Warszawy. Policja zatrzymała 35 pseudokibiców (Der größte Streik auf den Straßen Warschaus. Polizei nimmt 35 Pseudo-Fußballfans fest). In: Fakt24, 31.10.2020. Online: <https://www.fakt.pl/wydarzenia/polityka/najwiekszy-strajk-na-ulicach-warszawy-policja-zatrzymala-35-pseudokibicow/ddzzcvc>, Abruf 07.08.2021.
- Family Watch International (2017). Threats to National Sovereignty: UN Entities Overstepping Their Mandates. [Policy Brief Gilbert, AZ: Family Watch Interna-

- tional]. Online: http://familywatch.org/wp-content/uploads/sites/5/2017/10/fwipolicybrief_National_Sovereignty.pdf, Abruf 10.12.2018.
- Farley, Sr. Margaret A. (2012): Just Love. A Framework for Christian Sexual Ethics von RSM, 30. März 2012. Online: www.doctrinafidei.va/documents/rc_con_cfaith_doc_20120330_nota-farley_ge.html, Abruf 07.08.2014.
- Feigenbaum, Anna/Specht, Doug (2018): From Cartographic Gaze to Contestatory Cartographies. In: Pol Bargañés-Pedreny, David Chandler und Elena Simon (Hg.): Mapping and Politics in the Digital Age. Milton: Routledge (Routledge Global Cooperation Ser). Online: www.routledge.com/9780815357407, Abruf 12.12.2020,
- Ferree, M. Myra (2004): Global denken, lokal handeln. In: Miethe, Ingrid/Kajatin, Claudia/Pohl Jana: Geschlechterkonstruktionen in Ost und West. Biografische Perspektiven. Münster: Lit Verlag
- Filc, Dani (2020): Is resistance always counter-hegemonic? In: Journal of Political Ideologies, S. 1–16. DOI: 10.1080/13569317.2020.1825281.
- Flieger, Eстера/Wyborcza Łódź (:2017): Dzień Kobiet. »Jeszcze mamy siłę i parasolki« (Tag der Frauen. »Noch haben wir Kraft und Regenschirme) [Video]. In: Gazeta Wyborcza, 08.03.2017. Online: <https://lodz.wyborcza.pl/lodz/7,35136,21471985,dzien-kobiet-ponad-1000-osob-manifestowalo-na-piotrkowskiej.html>, Abruf 20.07.2021.
- Foucault, Michel (1983): Der Wille zum Wissen. 1. Aufl. Frankfurt a.M.: Suhrkamp-Taschenbuch-Verlag (Suhrkamp-Taschenbuch Wissenschaft, 716).
- Foucault, Michel/Seitter, Walter (1992): Was ist Kritik? Berlin: Merve-Verl. (Internationaler Merve-Diskurs, 167).
- Foucault, Michel (2006): Die Geburt der Biopolitik. Vorlesung am Collège de France 1978/1979. 1. Aufl. Frankfurt a.M.: Suhrkamp.
- Foucault, Michel (2016): Die Hauptwerke. Unter Mitarbeit von Axel Honneth und Martin Saar. 4. Auflage. Frankfurt a.M.: Suhrkamp Verlag (Suhrkamp Quarto).
- Franz, Piotr M. (2023): Erziehung der Nation: Rechte Bildungsnetzwerke und ihr national-radikales Erbe in Warschau, 1905–1939, Verlag Herder-Institut.
- Fraser, Nancy (2009): Scales of Justice. Reimagining political space in a globalizing world. New York: Columbia University Press.
- Fraser, Nancy/Honneth, Axel (2017): Umverteilung oder Anerkennung? Eine politisch-philosophische Kontroverse. 5. Auflage. Frankfurt a.M.: Suhrkamp.
- Freeman, Jo (2000): The politics of women's liberation. A case study of an emerging social movement and its relation to the policy process. Lincoln Neb.: iUniverse.com.
- Fuchs, Gesine (2003): Die Zivilgesellschaft mitgestalten. Frauenorganisationen im polnischen Demokratisierungsprozess. Frankfurt a.M.: Campus.
- Fundacja Wigry Pro (k.D.): Historia pokamedulskiego klasztoru w Wigrach, Fundacja Wigry Pro. Online: <https://nawigry.pl/historia-pokamedulskiego-klasztoru-w-wigrach/>, Abruf 07.03.2025.

- Fuszara, Magdalena (1994): Debata o aborcji a kształtowanie się sceny politycznej w Polsce po upadku komunizmu (Die Abtreibungsdebatte und die Entwicklung der politischen Szene in Polen nach dem Fall des Kommunismus). In: M. Chałubiński (Hg.): *Polityka i Aborcja: Praca Zbiorowa*. Warszawa: Agencja Scholar, S. 52–64.
- Gago, Verónica (2020): *Feminist International: How to Change Everything*. London: Verso Books.
- Gago, Verónica/Rameil, Katja (2021): *Für eine feministische Internationale. Wie wir alles verändern*. 1. Auflage. Münster: Unrast Verlag.
- Gal, Susan/Kligman, Gail (2000): *The Politics of Gender after Socialism. A Comparative-Historical Essay*. Princeton: Princeton University Press.
- Gazeta Prawna (2021): Jest rozporządzenie o obostrzeniach. A w nim niespodzianka (Es gibt eine Verordnung über Beschränkungen. Und darin eine Überraschung). In: *Gazeta Prawna*, 26.03.2021. Online: <https://prawo.gazetaprawna.pl/artykuly/8129586,rozporzadzenie-o-obostrzeniach-zakaz-zgromadzen.html>, Abruf 06.08.2021.
- Gazeta Wyborcza (1995): W Pekinie nie ma listu prezydenta. Wałęsa w sprawie kobiet (In Peking gibt es keinen Brief des Präsidenten. Wałęsa zur Frauenfrage). In: *Gazeta Wyborcza*, 01.09.1995, k. A. (Archiv Karat).
- Gazeta Wyborcza (2014): Ambasador USA cieszy się z powrotu tęczy na pl. Zbawiciela (Der Botschafter der USA freut sich über die Rückkehr des Regenbogens auf den Platz des Erlösers), In: *Gazeta Wyborcza*, 10.06.2014. Online: http://warszawa.gazeta.pl/warszawa/1,34889,16132590,Ambasador_USA_cieszy_sie_z_powrotu_teczy_na_pl_Zbawiciela.html#TRrelSST, Abruf 11.08.2014.
- Gazeta Wyborcza (2016): Komitet »Ratujmy Kobiety« zebrał podpisy (Das Komitee »Lasst uns die Frauen retten« sammelte Unterschriften). *Gazeta Wyborcza*, 02.09.2016. <http://lodz.wyborcza.pl/lodz/1,35153,20491390,komitet-ratujmy-kobiety-zebral-podpisy-projekt-trafi-dosejmu.html>, Abruf 06.11.2016.
- Gazeta Wyborcza (2020): Marta Lempart zakażona koronawirusem. Prawica już się na nią rzuciła (Marta Lempart mit dem Corona-Virus infiziert. Die Rechte griff sie bereits an). In: *Gazeta Wyborcza*, 16.12.2020. Online: https://wroclaw.wyborcza.pl/wroclaw/7,35771,26615220,marta-lempart-zakazona-koronawirusem-prawica-juz-sie-na-nia.html#do_w=45&do_v=83&do_a=341, Abruf 16.12.2020.
- Gazeta Wyborcza (2021): Plac Praw Kobiet w Szczecinie przegłosowany. Oczywiście była mowa o »ideologii« i polityce (Platz der Frauenrechte in Szczecin gewählt. Natürlich war die Rede von »Ideologie« und Politik). In: *Gazeta Wyborcza*, 29.06.2021. Online: <https://szczecin.wyborcza.pl/szczecin/7,34939,27269011,plac-praw-kobiet-w-szczecinie-przeglosowany-oczywiscie-byla.html>, Abruf 04.08.2021.
- Gądecki, Stanisław (2020): Oświadczenie Przewodniczącego Konferencji Episkopatu Polski po decyzji Trybunału Konstytucyjnego (Erklärung des Vorsitzenden der

- Polnischen Bischofskonferenz nach der Entscheidung des Verfassungsgerichts). Online: <https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-dziekuje-za-decyzje-trybunalu-konstytucyjnego/>, Abruf 02.08.2021.
- Gąsiorowska, Halina (2016): Abortion as a contentious issue in Polish Culture war. Women and their rights in nationalists' strategies, www.sicherheitspolitik-blog.de/2016/05/19/abortion-as-a-contentious-issue-in-polishculture-war-women-and-their-rights-in-nationalists-strategies/, Abruf 06.01.2017.
- Geertz, Clifford (1973): Thick Description: Toward an Interpretive Theory of Culture. In: DERS.: The Interpretation of Cultures: Selected Essays. New York: Basic Books,
- Geertz, Clifford (1987a): Dichte Beschreibung. Bemerkungen zu einer verstehenden Theorie von Kultur. In: Ders.: Dichte Beschreibung. Beiträge zum Verstehen kultureller Systeme. Frankfurt a.M.: Suhrkamp,
- Geertz, Clifford (1987b): Deep Play. Bemerkungen zum balinesischen Hahnenkampf. In: Ders.: Dichte Beschreibung. Beiträge zum Verstehen kultureller Systeme. Frankfurt a.M.: Suhrkamp, S. 202–260.
- Gejowo (2005): Newsy! Prawica blokuje gejow. (Neuigkeiten! Die Rechte blockiert Schwule) Gejowo. Online: http://gejowo.pl/index.php?pid=3&n_id=4024&n_offset=5385, In: Gejowo, Abruf 15.01.2015.
- Generalowie i Admiralowie Rzeczypospolitej (2020): Apel Generalów i Admiralów Rzeczypospolitej. Online: <https://fssm.pl/apel-generalow-i-admiralow-rzeczypospolitej-polskiej>, zuletzt aktualisiert am 02.11.2020, Abruf 04.08.2021.
- GNRC (k.D.): Member groups. Global Network of Rainbow Catholics. Online: <https://www.euroforumlgbtchristians.eu/european-forum/member-groups>, Abruf 21.09.2017
- Gostkiewicz, Michał/Gazeta.pl (2020): To ona wymyśliła #CzarnyProtest. 'Mówili, że lajkami na Facebooku i czarnym ubraniem nie wygramy. No więc wygraliśmy!' (Sie dachte sich #Schwarzer Protest aus. »Sie sagten, dass wir mit den Idioten auf facebook und in der schwarzen Kleidung nicht fertig werden. Also haben wir gesiegt!«). In: Gazeta.pl, 24.11.2020. Online: <https://weekend.gazeta.pl/weekend/1,152121,20798021,to-ona-wymyslila-czarnyprotest-mowili-ze-lajkami-na-facebooku.html>, Abruf 24.11.2020.
- Grabowska, Magdalena (2012): Bringing the Second World in Conservative Revolution(s), Socialist Legacies, and Transnational Silences in the Trajectories of Polish Feminism. In: Signs: Journal of Women in Culture and Society 37 (2), S. 385–411. DOI: 10.1086/661728,
- Grabowska, Magdalena (2017a): Overcoming the »Delay« Paradigm. In: Maia Barkaia und Alisse Waterston (Hg.): Gender in Georgia: Berghahn Books, S. 61–77,

- Grabowska, Magdalena (2017b): Bits of Freedom: Demystifying Women's Activism under State Socialism in Poland and Georgia. In: *Feminist Studies* 43 (1), S. 141. DOI: 10.15767/feministstudies.43.1.0141.
- Grabowska, Magdalena (2018): Zerwana genealogia. Działalność społeczna i polityczna kobiet po 1945 r. a współczesny ruch kobiecy (Eine gebrochene Genealogie. Die soziale und politische Tätigkeit der Frauen nach 1945 und die heutige Frauenbewegung). Warszawa: Wydawnictwo Naukowe Scholar.
- Gromada, Anna (2017): Filozofia gospodarcza »dobrej zmiany« – analiza porównawcza programów PiS i PO (Wirtschaftsphilosophie der »guten Veränderung« – vergleichende Analyse der Programme der PiS und der PO). In: Michał Sutowski (Hg.): *Ekonomia polityczna »dobrej zmiany«* (Politische Wirtschaft der »guten Veränderung«). Unter Mitarbeit von Michał Sutowski. Warszawa: Instytut Studiów Zawansowanych; Wydawnictwo Krytyki Politycznej/Stowarzyszenie im. St. Brzozowskiego (Zeszyty Instytutu Studiów Zaawansowanych, 5), S. 67–80.
- Grosz, Elisabeth (2007): Bodies-Cities. In: *Sexuality & space. Proceedings of a symposium, held at Princeton University School of Architecture March 10–11, 1990*. 8. pr. New York, NY: Princeton Architectural Press, S. 241–253.
- Gruszczyńska, Anna (2003): Kraków europejskie miasto homofobów (Kraków europäische Stadt der Homophoben). In: *Zadra. Pismo feministyczne* 2 (15).
- Gwiazda, Magdalena/CBOS (2016): Polacy o prawach kobiet, »czarnych protestach« i prawie aborcyjnym (Polen zu Frauenrechten, »schwarzen Protesten« und dem Abtreibungsrecht). Druck nr. 165/2016. Hg. v. Fundacja Centrum Badania Opinii Społecznej (CBOS). Warschau. Online: https://www.cbos.pl/SPISKOM.POL/2016/K_165_16.PDF, Abruf 06.07.2017.
- Halberstam, Jack (2011): *The queer art of failure*. Durham, London: Duke University Press
- Hann, Christopher (2002): *Postsozialismus. Transformationsprozesse in Europa und Asien aus ethnologischer Perspektive*. Frankfurt a.M.: Campus.
- Haraway, Donna Jeanne (Hg.) (1995): *Die Neuerfindung der Natur. Primaten, Cyborgs und Frauen*. Unter Mitarbeit von Carmen Hammer und Immanuel Stieff. Frankfurt a.M., New York: Campus.
- Haraway, Donna Jeanne (2016): *Staying with the trouble. Making Kin in the Chthulucene*, Durham/London: Duke University Press
- Haraway, Donna Jeanne (2018): *Unruhig bleiben. Die Verwandtschaft der Arten im Chthuluzän*. Frankfurt: Campus Verlag.
- Hardt, Michael/Negri, Antonio (2004): *Multitude – Krieg und Demokratie im Empire*. Frankfurt: Campus.
- Hark, Sabine/Villa, Paula-Irene (2017): *Unterscheiden und herrschen. Ein Essay zu den ambivalenten Verflechtungen von Rassismus, Sexismus und Feminismus in der Gegenwart*. Bielefeld: transcript.

- Hayman, Robert L. (1998): *The smart culture. Society, intelligence, and law*. New York: New York University Press (Critical America).
- Hegel, Georg W.F. (1970): *Phänomenologie des Geistes. Werke 3*. Frankfurt a.M.: Suhrkamp.
- Hemmings, Clare (2012): Affective solidarity: Feminist reflexivity and political transformation. In: *Feminist Theory* 13 (2), S. 147–161. DOI: 10.1177/1464700112442643.
- Hirschhauer, Stefan (2004): Social Studies of Sexual Difference: Geschlechtsdifferenzierung in wissenschaftlichem Wissen. In: Therese Steffen (Hg.): *Gender Studies. Wissenschaftstheorien und Gesellschaftskritik*. Würzburg: Königshausen & Neumann, S. 19–41.
- Hirschhauer, Stefan (1994): Die soziale Fortpflanzung der Zweigeschlechtlichkeit. In: *Kölner Zeitschrift für Soziologie und Sozialpsychologie* 46 (4), S. 668–692.
- Hoffmann, Nicole (2020): Relationale Reviere. Ein methodischer Zugang zur Varianz und Verwobenheit der Dimension Geschlecht im Kontext (nah)raumbezogener Forschung. *GENDER Zeitschrift für Geschlecht, Kultur und Gesellschaft* (1).
- Honegger, Claudia; Heintz, Bettina (Hg.) (1981) *Listen der Ohnmacht. Zur Sozialgeschichte weiblicher Widerstandsformen*. Frankfurt: Europäische Verlagsanstalt.
- Honegger, Claudia; Arni, Caroline (2001) (Hg.): *Gender. Die Tücken einer Kategorie*. Zürich: Chronos.
- Honneth, Axel/Ranciere, Jacques (Hg.) (2016): *Recognition or Disagreement. A Critical Encounter on the Politics of Freedom, Equality, and Identity*. New York, NY: Columbia University Press.
- Huairou-Kommission (k.D.). Seit über 25 Jahren unterstützen wir Frauen an der Basis weltweit. Online: <https://huairou.org/history/>, Abruf 13.02.2012.
- Human Rights Committee (2016): Concluding observations on the seventh periodic report of Poland*23 November 2016. CCPR/C/POL/CO/7. International Covenant on Civil and Political Rights. Online: https://tbinternet.ohchr.org/_layouts/treatybodyexternal/Download.aspx?symbolno=CCPR%2FC%2FPOL%2FCO%2F7&Lang=en, Abruf 12.12.2018.
- Hüchter, Dietlind (2003): »Der Gebrauch von Erfahrung. Ein Beitrag zur« Erfahrungsdiskussion »am Beispiel von frauenpolitischer Publizistik aus Ostmitteleuropa in der zweiten Hälfte des 19. Jahrhunderts.« *Feministische Studien* 21.2, S. 300–311.
- Hüchter, Dietlind (2019): »Vergangenheit, Gefühl und Wahrheit. Strategien der Geschichtsschreibung über Frauenpolitik und Frauenbewegungen in Galizien an der Wende vom 19. zum 20. Jahrhundert.« *SCHASER, SCHRAUT, STEYMANS-KURZ* 2019 (2019), S. 284–311.
- Ignaciuk, A. (2007). *Debata nad Kwestia Aborcji W Polsce i Jej Odzwierciedlenie w Prasie Codziennej* (The Abortion Debate in Poland and its Representation in the

- Press) (master's thesis), Łódź: University of Łódź. http://federa.org.pl/dokumenty_pdf/prawareprodukcyjne/mgr%20A.%20Ignaciuk.pdf, Abruf 09.07.2015.
- Iten, Carla/McInerney, Paul-Brian (2019): Social Movements and Digital Technology. A Research Agenda. In: Janet Vertesi und David Ribes (Hg.): DigitalSTS. A field guide for science & technology studies. Princeton: Princeton University Press, S. 198–220. Online: https://digitalsts.net/wp-content/uploads/2019/11/14_digitalSTS_Social-Movements.pdf.
- Instytut Adama Mickiewicza (k.D.). Instytut Adama Mickiewicza. Online: <http://iam.pl/pl/instytut-adama-mickiewicza>, Abruf 11.08.2014.
- Internetportal Gejowo (2005): Lech Kaczyński wysłał proboszczom list (Lech Kaczyński schickte den Priestern einen Brief). In: Gejowo, 01.10.2005. Online: http://gejowo.pl/index.php?pid=3&n_id=5715&n_offset=105, Abruf 03.08.2014.
- Ivanova, Ewa/Gazeta Wyborcza (2020): Strajk kobiet na celowniku prokuratorów Ziobry. Mają ścigać organizatorów protestów (Frauenstreik im Visier der Staatsanwälte von Ziobra. Sie sollen die Organisatoren der Proteste strafrechtlich verfolgen). In: Gazeta Wyborcza, 29.10.2020. Online: <https://wyborcza.pl/7,75398,26456219,strajk-kobiet-na-celowniku-prokuratorow-ziobry-maja-scigac.html>, Abruf 09.01.2021;
- Jan Paweł II (2007): Jedno prawo dla wszystkich (Ein Recht für alle). In: Paweł. Zuchniewicz (Hg.): Jan Paweł II o historii Polski. Wspólne dziedzictwo (Johannes Paul II zur Geschichte Polens. Gemeinsames Erbe). Warszawa: Muzeum Historii Polski (Wielcy Polacy o dziejach Polski [Große Polen zur Vergangenheit Polens]).
- Jankowska, Hanna (1991): Abortion, Church and Politics in Poland. *Feminist Review* (39), S. 174–181. DOI: 10.2307/1395456.
- Jarynowski, Andrzej/Płatek, Daniel (2021): Protest Movements in October 2020 in the middle COVID-19 epidemic on the Polish Tweatosphere – epidemiological harm reduction perspective – preliminary analysis. Unter Mitarbeit von Moldova State University und Nauk, Instytut Studiów Politycznych Polskiej Akademii. Online: <https://depot.ceon.pl/handle/123456789/19433>.
- Jäger, Siegfried (2015): Kritische Diskursanalyse. Eine Einführung. Münster: Unrast.
- Jähnert, Gabriele/Aleksander, Karin/Kriszio, Marianne (2013): Kollektivität nach der Subjektkritik. Geschlechter-theoretische Positionierungen. Bielefeld: transcript.
- Joško/Na Temat (2013): Bartosz Kownacki, poseł PiS: Płonie pedalska tęcza, Na Temat. Online: <https://natemat.pl/81671,symbol-pedalstwa-za-ktory-pani-prezydent-moglaby-wykarmic-glodne-dzieci-czyli-populizm-w-wydaniu-posla-prawa-i-sprawiedliwosci-b>, Abruf 04.08.2014.
- Jurek, Marek/Sejm Rzeczypospolitej Polskiej (2021): 27. posiedzenie Sejmu IX kadencji – retransmisja (27. Sitzung des Sejms, 9. Kadenz – Neuübertragung). Sejm Rzeczypospolitej Polskiej. Online: <https://www.sejm.gov.pl/Sejm9.nsf/transmisja.xsp?documentId=8C776CB7E934A008C125869300572E6D&sym>

- bol=STENOGRAM_TRANSMISJA, zuletzt aktualisiert am 12.06.2021, Abruf 12.06.2021.
- Kaczyński, Jarosław (2020): Oświadczenie Prezesa PiS, Wicepremiera Jarosława Kaczyńskiego (Erklärung des Vorsitzenden der PiS, des stellvertretenden Ministerpräsidenten Jarosław Kaczyński). Hg. v. Prawo i Sprawiedliwość. YouTube. Online: <https://www.youtube.com/watch?v=RJFpNxPr81M>, Abruf 02.08.2021.
- Kalinowski, Leszek (2020): Strajk Kobiet: Wulgaryzmy podczas protestów nas rażą? Czy straciły swoje znaczenie? Językoznawca nam odpowiada (Frauenstreik: Beleidigen uns Vulgarismen während der Proteste? Haben diese ihre Bedeutung verloren? Ein Linguist antwortet). In: Gazeta Lubuska, 06.11.2020. Online: <https://gazetalubuska.pl/strajk-kobiet-wulgaryzmy-podczas-protestow-nas-raza-czy-stracily-swoje-znaczenie-jezykoznawca-nam-odpowiada/ar/c6-15274786>, Abruf 17.03.2021
- Kamecke, Gernot (2010): Die ontologische Wahrheit der Revolution. Politik bei Alain Badiou. In: Bröckling, Ulrich; Feustel, Robert: Das Politische denken. Bielefeld: transcript.
- Kampania Przeciw Homofobii (2003): Niech Nas Zobaczą (Sollen sie uns doch sehen), Online: www.kph.org.pl/index.php?option=com_content&view=article&id=30, Abruf 07.09.2014.
- Kampania Przeciw Homofobii/Wiara i Tęcza/Tolerado (Hg.) (2016): Katolicy i LGBT zapraszają na znak pokoju (Katholiken und LGBT laden zum Friedensgruß ein), offizielles Pressekit. Online: www.znakpokoju.com/wp-content/uploads/2016/09/kph_znak_pokoju_informacja_prasowa.pdf, Abruf 01.11.2016.
- Karnaszewska, Urszula/Lohmann, Kinga/Malachowska, Marta/Stąpór, Ewa (1997): Same o sobie. Rozmowy z 13 członkiniami Społecznego Komitetu Organizacji Pozarządowych Pekin 1995 (Über sich selbst. Interviews mit 13 Mitgliederinnen des sozialen Ausschusses der Nichtregierungsorganisationen Peking 1995). Warszawa: Społeczny Komitet Organizacji Pozarządowych Pekin 1995.
- Karwowska, Anita/Paś, Waldemar/Gazeta Wyborcza (2020a): Marta Lempart i Klementyna Suchanow: Pierwszy raz to my nadajemy ton, a »oni« muszą się dostosować. I nie (Marta Lempart und Klementyna Suchanow: Zum ersten Mal geben wir den Ton an und »sie« müssen sich anpassen. Und nein). In: Gazeta Wyborcza, 07.11.2020. Online: <https://wyborcza.pl/7,162657,26487214,marta-lempart-i-klementyna-suchanow-pierwszy-raz-to-my.html>, Abruf 02.01.2021.
- KARAT Coalition for Regional Action (2011): Regional Report on Institutional Mechanisms for the Advancement of Women in the countries of Central and Eastern Europe, KARAT Coalition for Regional Action. Online: <https://www.karat.org/wp-content/uploads/2012/09/Regional-Report-on-Institutional-Mechanisms.pdf>, Abruf 07.03.2024.
- Karat Coalition (2003): Karat (Flyer). Warszawa (Archiv Jennifer Ramme).

- Karat Coalition (k.D). Flyer, Online: www.Karat.org/wp-content/uploads/2011/10/Karat_leaflet_EN.pdf, Abruf 10.12.2012.
- Karat Coalition/Stability Pact Gender Task Force/Regional Center for Gender Equality (2005): Gender and Equality. Social and Economic Justice. Position paper to the 49th UN CSW. Karat Coalition (Warszawa), Stability Pact Gender Task Force, Regional Center for Gender Equality (Zagreb) (Archiv Karat-Koalition).
- Karwowska, Anita/Paś, Waldemar (2020a): Marta Lempart i Klementyna Suchanow: Pierwszy raz to my nadajemy ton, a »oni« muszą się dostosować. I nie (Marta Lempart und Klementyna Suchanow: Zum ersten Mal geben wir den Ton an und »sie« müssen sich anpassen. Und nein). In: *Gazeta Wyborcza*, 07.11.2020. Online: <https://wyborcza.pl/7,162657,26487214,marta-lempart-i-klementyna-suchanow-pierwszy-raz-to-my.html>, Abruf 02.01.2021.
- Karwowska, Anita/Paś, Waldemar/*Gazeta Wyborcza* (2020b): Grudzień będzie gorący. Jak zawsze w ostatnich latach. Mamy nadzieję, że to koniec tej władzy (Der Dezember wird heiß. Wie immer in den letzten Jahren. Wir hoffen, dass dies das Ende dieser Machthabenden ist) (Interview mit Marta Lempart, Agnieszka Czerederecką und Klementyna Suchanow). In: *Gazeta Wyborcza*, 20.11.2020. Online: <https://wyborcza.pl/7,162657,26531798,grudzien-bedzie-goracy-jak-zawsze-w-ostatnich-latach-mamy.html>, Abruf 29.12.2020.
- Kasten, Anna (2019): Alleinerziehende Mutterschaft: Eine Technologie heteronormativer Familienordnung in Deutschland und Polen. Bielefeld: transcript.
- Keck, Margaret E./Sikkink, Kathryn (1998). *Activists Beyond Borders: Advocacy Networks in International Politics*. Ithaca, NY: Cornell University Press.
- Keck, Margaret E./Sikkink, Kathryn (1999): Transnational advocacy networks in international and regional politics. In: *Int Social Science J* 51 (159), S. 89–101. DOI: 10.1111/1468-2451.00179.
- Kiechle, Brigitte (2019): *Frauen*streik. »Die Welt steht still, wenn wir die Arbeit niederlegen!«*. 1. Auflage. Stuttgart: Schmetterling.
- Kijek, Karolina/*Gazeta Wyborcza* (2020): Protesty przeciw zakazowi aborcji. W małym mieście nie trzeba palki teleskopowej, żeby zastraszyć (Proteste gegen das Abtreibungsverbot. In einer Kleinstadt braucht man keinen Teleskopschlagstock zur Einschüchterung). In: *Gazeta Wyborcza*, 13.12.2020. Online: <https://wroclaw.wyborcza.pl/wroclaw/7,35771,26596436,w-malym-mieście-nie-trzeba-palki-teleskopowej-zeby-zastraszyt.html>, Abruf 19.12.2020.
- Klauziński, Sebastian/*Oko.press* (2020): To oni chcą całkowitego zakazu aborcji. Publikujemy nazwiska posłów, którzy poparli wnioski do TK (Sie wollen ein vollständiges Verbot der Abtreibung. Wir veröffentlichen die Namen der Abgeordneten, die den Antrag an das Verfassungsgericht unterstützt haben). In: *Oko.press*, 09.10.2020. Online: <https://oko.press/to-oni-chca-calkowitego-zakazu-aborcji-publikujemy-nazwiska-poslow-ktorzy-poparli-wnioski-do-tk/>, Abruf 02.08.2021.

- Klinger, Cornelia (2003): Ungleichheit in den Verhältnissen von Klasse, Rasse und Geschlecht. In: Knapp, Gudrun-Axeli und Angelika Wetterer (Hg.): Achsen der Differenz. Gesellschaftstheorie und feministische Kritik. Bd. 2. Münster: Westphalisches Dampfboot.
- Knoblauch, Hubert/Löw, Martina (2020): The Re-Figuration of Spaces and Refigured Modernity – Concept and Diagnosis. In: *Historical Social Research* 45 (2), S. 263–292. DOI: 10.12759/hsr.45.2020.2.263-292.
- Kodeks karny (1997): Art. 256. Propagowanie nazizmu, komunizmu, faszyzmu lub innego ustroju totalitarnego, Dz.U.2024.0.17 t.j., Ustawa z dnia 6 czerwca 1997 r., Kodeks karny, Internetowy System Aktów Prawnych (ISAP). Online: <http://isap.sejm.gov.pl/>, Abruf 20.09.2017.
- Kołtan, Jacek (2014): Jaka solidarność przyszłości? (Welche Solidarität der Zukunft?) In: Jacek Kołtan (Hg.): *Solidarność i kryzys zaufania* (Solidarität und die Vertrauenskrise). Gdańsk: Europejskie Centrum Solidarności.
- Komenda Główna Policji (k.D.): Ustawa z dnia 6 kwietnia 1990 r. o Policji (t.j. Dz. U. z 2020 r. poz. 360), Praca w Policji, S. 87–88.
- Komitet Inicjatywy Ustawodawczej »Ratujmy kobiety« (2016): *Komitet Inicjatywy Ustawodawczej Ratujmy kobiety – ustawa o prawach kobiet i świadomym rodzicielstwie* (Komitee der Gesetzesinitiative »Lasst uns die Frauen retten« – Gesetz zu Frauenrechten und der bewussten Elternschaft). Druk nr 830. Online: <http://orka.sejm.gov.pl/Druki8ka.nsf/0/3C2A10A649B1C39EC12580290048DCD3/%24File/830.pdf>, Abruf 06.08.2021.
- Konarska, Iwona/Rzeczypospolita (1990): Picknick na skraju ciąży (Picknick am Rande der Schwangerschaft), Rzeczypospolita, 09.05.1990 (Archiv des Centrum Kobiet PSF).
- Kondzińska, Agata/Paś, Waldemar/Gazeta Wyborcza (2020): »Wyborcza« ujawnia: Kaczyński chciał siłą rozpędzić protesty kobiet. Szef policji odmówił i ma odejść (»Wyborcza« deckt auf: Kaczyński wollte die Frauenproteste mit Gewalt auseinanderschlagen. Polizeichef weigerte sich und muss gehen). In: *Gazeta Wyborcza*, 09.11.2020. Online: <https://wyborcza.pl/7,75398,26492545,wyborcza-ujawnia-kaczynski-chcial-sila-rozpedzic-protesty.html>, Abruf 02.04.2021.
- Kongregation für die Glaubenslehre (1992): Einige Anmerkungen bezüglich der Gesetzesvorschläge zur Nicht-Diskriminierung homosexueller Personen (Diskriminierung homosexueller Personen. DeS 11 (1995); DOCUMENTA 7. Servizio Internet Vaticano. Rom. Online: www.vatican.va/roman_curia/congregations/cfaith/documents/rc_con_cfaith_doc_19920724_homosexual-persons_ge.htm, Abruf 13.05.2021.
- Kongregation für die Glaubenslehre (2012) Notifikation zum Buch Farley, Sr. Margaret A. (2012): *Just Love. A Framework for Christian Sexual Ethics* von RSM,

30. März 2012. Online: www.doctrinafidei.va/documents/rc_con_cfaith_doc_2_0120330_nota-farley_ge.html, Abruf 07.08.2014.
- Koobak, Redi/Marling, Raili (2014): The decolonial challenge: Framing post-socialist Central and Eastern Europe within transnational feminist studies. In: *European Journal of Women's Studies* 21 (4), S. 330–343. DOI: 10.1177/1350506814542882.
- Kornak, Marcin (2009): *Brunatna Ksiega (Braunbuch), 1987–2009, Stowarzyszenie Stowarzyszenie »NIGDY WIĘCEJ«*, Warszawa: Nigdy Wiecej.
- Korolczuk, Elżbieta (2016): Explaining mass protests against abortion ban in Poland: the power of connective action. In: *Zoon Politikon* (7),
- Korolczuk, Elżbieta (2019a): Odzyskiwanie języka, czyli jak zmieniła się debata o aborcji w kontekście Czarnych Protestów i Strajków Kobiet (Das Zurückerkämpfen der Sprache, oder wie sich die Debatte über die Abtreibung im Kontext der Schwarzen Proteste und Frauenstreiks veränderte). In: Korolczuk, Elżbieta ; Kowalska, Beata; Ramme, Jennifer; Snochowska-Gonzalez, Claudia (Hg.): *Bunt kobiet. Czarne Protesty i Strajki Kobiet (Aufstand der Frauen. Schwarze Proteste und Frauenstreiks)*. Gdańsk: Europejskie Centrum Solidarności (Raport), S. 119–153.
- Korolczuk, Elżbieta/Kowalska, Beata/Ramme, Jennifer/Snochowska-Gonzalez, Claudia (2019a) (Hg.): *»Bunt Kobiet. Czarne Protesty i Strajki Kobiet« (Aufstand der Frauen. Schwarze Proteste und Frauenstreiks)*, Europejskie Centrum Solidarności, Gdańsk.
- Korolczuk, Elżbieta/Kowalska, Beata/Ramme, Jennifer/Nawojski, Radosław/Snochowska-Gonzalez, Claudia (2019b): Mobilizacja kobiet w latach 2016–2018: przyczyny, konteksty i perspektywy badawcze, in: Korolczuk, Elżbieta/Kowalska, Beata/Ramme, Jennifer/Snochowska-Gonzalez, Claudia (Hg.): *»Bunt Kobiet. Czarne Protesty i Strajki Kobiet« (Aufstand der Frauen. Schwarze Proteste und Frauenstreiks)*, Europejskie Centrum Solidarności, Gdańsk, S. 18–41.
- Kovacevic, Natasa (2008): *Narrating Post/Communism. Colonial Discourse and Europe's Borderline Civilization*. London; New York, NY: Routledge.
- Kowalski, Katharina Kinga (2024): *Feminismus als Denkstil. Zur Frauen-und Geschlechterforschung im Polen der Transformationszeit*. Wiesbaden: Harrassowitz Verlag, 2024.
- Kowalewska, Jolanta/Iwasiów, Inga (2020): *»Strajk Kobiet nie opadnie jak mgła«*. Rozmowa z Ingą Iwasiów, Szczecińskim Szczupakiem 2020 (*»Der Frauenstreik wird sich nicht wie Nebel senken«*. Interview mit Inga Iwasiów, Szczeciner Hecht 2020). In: *Gazeta Wyborcza*, 18.12.2020. Online: <https://szczecin.wyborcza.pl/szczecin/7,34939,26620677,strajk-kobiet-nie-opadnie-jak-mgla-rozmowa-z-inga-iwasiow.html>, Abruf 01.04.2021.
- Kowalska, Karolina/Krzyżaniak-Gumowska, Aleksandra/Gazeta.pl (2005): *Nielegalna Parada Równości przeszła ulicami Warszawy (Die illegale Parade der*

- Gleichheit ging über die Straßen Warschau). In: *Gazeta.pl*, 12.06.2005. Online: <http://wiadomosci.gazeta.pl/wiadomosci/1,114873,2763224.html>, Abruf 30.07.2014.
- Kozłowska, Marta/Podaenko, Julia/Sullivan, Natalie (2008): *A Dangerous Compromise: The Battle of Reproductive Rights in Poland*, Research Report, Humanity in Action <https://www.humanityinaction.org/knowledgebase/113-a-dangerous-compromise-the-battle-of-reproductive-rights-in-poland/print>, Abruf 06.03.2017
- KPH (k.D.): *Niech Nas Zobaczą* (Sollen sie uns doch sehen). Online: www.kph.org.pl/index.php?option=com_content&view=article&id=30, Abruf 09.08.2014
- Kraft, Claudia (2009a): »Gab/gibt es eine Frauenbewegung in Osteuropa?« *Wie Frauenbewegung geschrieben wird: Historiographie, Dokumentation, Stellungnahmen, Bibliographien*. Wien: Löcker Verlag, S. 252–255.
- Kraft, Claudia (2009b): »Die Gleichzeitigkeit des Ungleichzeitigen: Die Rolle der Kategorie Geschlecht in den Demokratisierungsprozessen in Ost- und Westeuropa seit 1968.« *L'homme: Zeitschrift für feministische Geschichtswissenschaft* 20.2, S. 13–30.
- Kravetz, Diane (1978): *Consciousness-Raising Groups in the 1970's*. In: *Psychology of Women Quarterly* 3 (2), S. 168–186. DOI: 10.1111/j.1471-6402.1978.tb00532.x.
- Krzyżaniak-Gumowska/Aleksandra/Gazeta Wyborcza (2005): *Lech Kaczyński zgadza się na Paradę Normalności* (Lech Kaczyński erlaubt die Parade der Normalität). In: *Gazeta Wyborcza*, 16.06.2005. Online: <http://wyborcza.pl/1,75248,2768188.html>, Abruf 15.01.2017.
- Kubisa, Julia (2017) *Zwykły feminizm*. In: Korolczuk Elżbieta; Kubisa, Julia; Szelewa Dorota (Hg.): *Ruch feministyczny w Polsce a kwestia socjalna*, Warszawskie debaty o polityce społecznej (Feministische Bewegung in Polen und die soziale Frage, Warschauer Debatte über Gesellschaftspolitik). Friedrich-Ebert-Stiftung i Fundacja Międzynarodowe Centrum Badań i Analiz (ICRA): Warszawa.
- Kuhar, Roman (2011): *Transparent Closet of the Public Space in Slovenia*, in: Kulpa, Robert; Mizielińska, Joanna (Hg.): *De-Centering Western Sexualities: Central and Eastern European Perspectives*. Farnham: Ashgate.
- Kulpa, Robert (2012): *Nation Queer? Discourses Of Nationhood and Homosexuality In Times Of Transformation: Case Studies From Poland*. PhD thesis. Birkbeck: University of London.
- Kulpa, Robert (2005): *To miał być tekst o teorii queer* (Dies soll eine Text über Queer-Theorie sein). Online: <http://recyklingidei.pl/kulpa-to-mial-byc-tekst-o-teorii-queer>, Abruf 17.08.2014.
- Kulpa, Robert (2011): *Nations and Sexualities – ›East‹ and ›West‹*. In: Kulpa, Robert; Mizielińska, Joanna (Hg.): *De-Centring Western Sexualities: Central and Eastern European Perspectives*. Farnham: Ashgate, S. 43–62.

- Kulpa, Robert/Mizielinska, Joanna (Hg.) (2011): De-Centring Western Sexualities: Central and Eastern European Perspectives. Farnham: Ashgate.
- Kuus, Merje (2004): Europe's eastern expansion and the reinscription of otherness in East-Central Europe. In: *Progress in Human Geography* 28 (4), S. 472–489. DOI: 10.1191/0309132504ph4980a,
- Kuus, Merje (2007). Geopolitics Reframed. Security and Identity in Europe's Eastern Enlargement. New York, NY: Palgrave Macmillan.
- Kuźma-Markowska, Sylwia (2019): Marx or Malthus? Population debates and the reproductive politics of state-socialist Poland in the 1950s and 1960s. In: *The History of the Family*. DOI: 10.1080/1081602X.2019.1702889.
- La Bellacasa, María Puig de (2012): »Nothing Comes Without Its World«: Thinking with Care. In: *The Sociological Review* 60 (2), S. 197–216. DOI: 10.1111/j.1467-954X.2012.02070.x.
- La Bellacasa, María Puig de (2017): Matters of care. Speculative ethics in more than human worlds. Minneapolis, London: University of Minnesota Press.
- LaCapra, Dominick (2006): Experience and Identity. In: Linda Martín Alcoff, Michael Hames-García, Satya P. Mohanty und Paula M. L. Moya (Hg.): Identity Politics Reconsidered. New York: Palgrave Macmillan US.
- Lang, Sabine (2009): Assessing Advocacy: European Transnational Women's Networks and Gender Mainstreaming. In: *Social Politics: International Studies in Gender, State & Society* 16 (3), S. 327–357. DOI: 10.1093/sp/jxp016.
- Lamont, Michèle/Molnár, Virág (2002): The Study of Boundaries in the Social Sciences. In: *Annu. Rev. Sociol.* 28 (1). DOI: 10.1146/annurev.soc.28.110601.141107.
- Laszuk, Anna (2010): Polish-style queer, or: the modern closet, in: *Interalia*. Online: www.interalia.org.pl/en/artykuly/2010_5/03_polishstyle_queer_or_the_modern_closet.htm, Abruf 17.08.2014.
- Latour, Bruno (1994): We have never been modern. 3. Aufl. Cambridge, Mass: Harvard Univ. Press,
- Latour, Bruno (Hg.) (2005a): Von der »Realpolitik« zur »Dingpolitik« oder Wie man Dinge öffentlich macht. Zentrum für Kunst und Medientechnologie Karlsruhe. Berlin: Merve.
- Latour, Bruno (2005b): Reassembling the social. An introduction to actor-network-theory. Oxford, New York: Oxford University Press.
- Latour, Bruno (2010): Steps Toward the Writing of a Compositionist Manifesto. In: *New Literary History* (41).
- Legg, Stephen (2009): Of scales, networks and assemblages: the League of Nations apparatus and the scalar sovereignty of the Government of India. In: *Transactions of the Institute of British Geographers*, 34 (2), S. 234–253. DOI: 10.1111/j.1475-5661.2009.00338.x.

- Leitner, Helga/Sheppard, Eric/Sziarto, Kristin M. (2008): The Spatialities of Contentious Politics. In: *Transactions of the Institute of British Geographers* 33 (2). DOI: 10.1111/j.1475-5661.2008.00293.x.
- Lemke, Thomas (2017): Einführung zu »Neue Materialismen«. In: Bauer, Susanne; Heinemann, Torsten; Lemke, Thomas (Hg.): *Science and technology studies. Klassische Positionen und aktuelle Perspektiven*. Erste Auflage, Originalausgabe. Berlin: Suhrkamp.
- Lemke, Thomas (2019): »Eine andere Vorgehensweise«. In: Marchart, Oliver; Martinussen, Renate (Hg.): *Foucault und das Politische: Transdisziplinäre Impulse für die politische politische Theorie der Gegenwart*. Wiesbaden: Springer Fachmedien.
- Lens, Ilse (2008): Frauenbewegungen: Zu den Anliegen und Verlaufsformen von Frauenbewegung als soziale Bewegungen, in: Becker, Ruth/Kortendiek, Beate (Hg.): *Handbuch Frauen- und Geschlechterforschung. Theorie, Methoden, Empirie*. Wiesbaden: Verlag für Sozialwissenschaften.
- Leszkowicz, Paweł/Kitliński, Tomek (2005): *Miłość i demokracja. Rozważania o kwestii homoseksualnej w Polsce (Liebe und Demokratie. Überlegungen zum Thema Homosexualität in Polen)*. Kraków: Aureus.
- Levine, Caroline (2015): *Forms: Whole, Rhythm, Hierarchy, Network*. Princeton/Oxford: Princeton University Press.
- Littler, Jo/Rottenberg, Catherine (2020): Feminist solidarities: Theoretical and practical complexities. In: *Gender Work Organ.* DOI: 10.1111/gwao.12514.
- Lohmann, Kinga (1997): Środkowoeuropejskie spotkanie robocze organizacji pozarządowych działających na rzecz kobiet (Mitteleuropäisches Arbeitstreffen von Frauen-NGOs). In: *Aneks, Aktualizacje, Aktualności. Informator o organizacjach kobiecych i inicjatywach w Polsce* 1 (3). Warszawa: Ośka.
- Lorey, Isabell (2010): Konstituierende Kritik. Die Kunst, den Kategorien zu entgehen. In: Mennel, Birgit(Nowotny, Stefan/Raunig, Gerald (Hg.): *Kunst der Kritik*. Wien: Turia+Kant, S. 47–64. Online: <http://portal-intersektionalitaet.de/theoriebildung/schluesselextete/lorey/>, Abruf 12.03.2015.
- Löw, Martina (2001): *Raumsoziologie*. Frankfurt a.M.: Suhrkamp.
- Löw, Martina (2016): Kommunikation über Raum. Methodologische Überlegungen zur Analyse der Konstitution von Räumen. In: Christmann, Gabriela B. (Hg.): *Zur kommunikativen Konstruktion von Räumen*. Wiesbaden: Springer Fachmedien.
- Löw, Martina (2020): The Re-Figuration of Spaces and Refigured Modernity – Concept and Diagnosis. In: *Historical Social Research* 45 (2), S. 263–292. DOI: 10.12759/hsr.45.2020.2.263-292.
- Lührmann, Anna/Maerz, Seraphine F./Grahm, Sandra/Alizada, Nazifa/Gastaldi, Lisa/Hellmeier, Sebastian/Hindle, Garry/Lindberg, Staffan I. (2020): Autocratization Surges – Resistance Grows. Democracy Report 2020. Hg. v. University of Gothenburg. Varieties of Democracy Institute (V-Dem). Gothenburg (Democ-

- racy Report 2020), S. 16–17. Online: https://www.v-dem.net/media/filer_public/de/39/de39af54-obc5-4421-89ae-fb2odcc53dba/democracy_report.pdf, Abruf 03.01.2021.
- Łódzkie Dziewuchy Dziewuchom (2018): Przemoc (Gewalt) – X Mównica Feministyczna | Facebook-Event zum 8.10.2018. Online: <https://www.facebook.com/events/1943936615913931/?ref=110>, Abruf 20.07.2021
- Łukaszewski, Jakub/Gazeta Wyborcza (2020): Sondaż CBOS: więcej przeciwników rządu niż jego zwolenników. In: *Gazeta Wyborcza*, 22.12.2020. Online: https://wyborcza.pl/7,75398,26631634,sondaz-cbos-wiecej-przeciwnikow-rzadu-niz-jego-zwolenni-kow.html?utm_source=mail&utm_medium=newsletter&utm_campaign=wieczorny&NLID=74ac3b74db7b4b7bc2obdobe7a1577539d98d24f05f217377c3e1fiac3af2200, Abruf 24.12.2020.
- Mabi, Clément/Gruson-Daniel, Célya (2018): Political Forms and Movements in the Digital Era. In: *RESET* (7). DOI: 10.4000/reset.1094.
- Machniak, Jan (2016): Kontrowersyjna kampania »Przekażmy sobie znak pokoju« (Kontroverse Kampagne »Lasst uns den Friedensgruß austauschen«), Radiointerview in Radio Maryja, 14.09.2016. Online: www.radiomaryja.pl/multimedia/kontrowersyjna-kampania-przekazmy-znak-pokoju/, Abruf 01.11.2016.
- Mackenzie, Catriona/Stoljar, Natalie (Hg.) (2000): Relational autonomy. Feminist perspectives on autonomy, agency, and the social self. New York, NY: Oxford University Press.
- Mackenthun, Gesa (2017): Essentialismus, strategischer. In: Dirk Götsche, Axel Dunker und Gabriele Dürbeck (Hg.): *Handbuch Postkolonialismus und Literatur*. Stuttgart: J.B. Metzler.
- Majnusz, Mateusz/Gazeta Wyborcza (2020): 14-latek oskarżany o organizację Strajku Kobiet: To najlepszy moment by młodzi zainteresowali się polityką (14-Jähriger als Organisator des Frauenstreiks angeklagt: Es ist die beste Zeit für junge Menschen, sich für Politik zu interessieren). In: *Gazeta Wyborcza*, 26.11.2020. Online: <https://opole.wyborcza.pl/opole/7,35086,26551974,14-latek-oskarzany-o-organizacje-strajku-kobiet-to-najlepszy.html>, Abruf 26.11.2020.
- Makro (2016). Wohin steuert Polen? – Vom Musterschüler zum Problemkind, Makro, 3Sat.de, 05.02.2016. Online: <https://www.3sat.de/page/?source=/boerse/magazin/185053/index.htm>, Abruf 13.11.2018
- Malara, Joanna/Nowina-Konopczyna, Halina/Sztandar Młodych (1995): Z Halina Nowina-Konopczyna działaczka Zjednoczenia-Chrześcijańsko-Narodowego rozmawia Joanna Malara (Mit Halina Nowina-Konopczyna, der Aktivistin der christlich nationalen Vereinigung spricht Joanna Malara). In: *Sztandar Młodych*, 13.07.1995.
- Malseed, Kevin (2008): Where There Is No Movement: Local Resistance and the Potential for Solidarity. In: *Journal of Agrarian Change* 8 (2–3), S. 489–514. DOI: 10.1111/j.1471-0366.2008.00178.x.

- Marchard, Oliver (2010): Die politische Differenz. Berlin: Suhrkamp.
- Marksová-Tominová, Michaela (2006). Die Koalition Karat: ein Zusammenschluss von Frauenorganisationen der ehemaligen sozialistischen Länder. *Femina Politica* 1/2016.
- Marston, Sallie (2000): The social construction of scale. In: *Progress in Human Geography* 24, S. 219–242.
- Marston, Sallie/Jones III, John Paul; Woodward, Keith (2005): Human Geography without Scale. In: *Transactions of the Institute of British Geographers* 30(4).
- Marsz Godności (2016): Marsz godności – Protest Kobiet. Prawa człowieka prawami kobiet (Marsch der Würde – Protest der Frauen. Menschenrechte mit Rechten für Frauen). Facebook-Event für den 18. Juni 2016. Online: <https://www.facebook.com/events/631799050304432/>, Abruf 10.06.2017.
- Massey, Doreen B. (1999): Spaces of Politics. In: Doreen B. Massey John Allen/Phil Sarre (Hg.): *Human geography today*. Cambridge: Polity Press, S. 279–294.
- Massey, Doreen B. (2002): Don't let's counterpose place and space. In: *Development* 45,
- Massey, Doreen B. (2004): Geographies of responsibility. In: *Human Geography*, 86 (1), S. 5–18.
- Matynia, Elżbieta (2008): Demokracja performatywna (Performative Demokratie). Wrocław: Wydawnictwo Naukowe Dolnośląskiej Szkoły Wyższej, 2008.
- Matyszczyk, Artur (2020): Prokuratura w Świebodzinie odmówiła wszczęcia dochodzenia w sprawie iluminacji na pomniku Chrystusa Króla (Die Staatsanwaltschaft in Świebodzin hat es abgelehnt, ein Ermittlungsverfahren wegen der Beleuchtung der Christkönigsstatue einzuleiten). In: *Świebodzin Nasze Miasto*, 12.11.2020. Online: <https://swiebodzin.naszemiasto.pl/prokuratura-w-swiebodzinie-odmowila-wszczecia-dochodzenia-w/ar/c15-7993689>, Abruf 04.08.2021.
- Mbembe, Achille (2003): Necropolitics. In: *Public Culture* 15 (1), S. 11–40. DOI: 10.1215/08992363-15-1-11.
- McClintock, Anne (1993): Family Feuds: Gender, Nationalism and the Family. In: *Feminist Review* (44), S. 61. DOI: 10.2307/1395196.
- Méndez, Juan E. (2013): Report of the Special Rapporteur on torture and other cruel, inhuman or degrading treatment or punishment, Juan E. Méndez. A/HRC/22/53. Hg. v. Human Rights Council. Online: https://www.ohchr.org/Documents/HRBodies/HRCouncil/RegularSession/Session22/A.HRC.22.53_English.pdf, Abruf 13.06.2020, S. 11.
- Meißner, Hanna (2010): Jenseits des Autonomen Subjekts: Zur Gesellschaftlichen Konstitution Von Handlungsfähigkeit Im Anschluss an Butler, Foucault Und Marx. Bielefeld: transcript.
- Meißner, Hanna (2017): Spannungen (aus-)halten. Das Subjekt materialistischer Gesellschaftstheorie. In: *Open Gender Journal* 1. doi:10.17169/ogj.2017.

- Melluci, Alberto (1995): *The Process of Collective Identity*. In: Johnston, Hank; Klansdormans, Bert (Hg.): *Social Movements and Culture*. Minneapolis: University of Minnesota Press.
- Melluci, Alberto (2003): *Challenging Codes. Collective action in the information age*. Cambridge: Cambridge University Press.
- Mersch, Dieter (2014): *Ästhetisches Denken. Nicht-propositionalität, Episteme, Kunst*. Zürich: Diaphanes.
- Miłosz, Maciej/Gazeta Prawna (2020): Terytorialsi na strajku kobiet? Był taki scenariusz (Territorialarmee gegen den Frauenstreik? Es gab ein solches Szenario). In: *GazetaPrawna.pl*, 03.12.2020. Online: <https://www.gazetaprawna.pl/wiadomosci/artykuly/1498018,terytorialsi-na-strajku-kobiet-byl-taki-scenariusz.html>, Abruf 22.07.2021.
- Millard, Frances (1997): The Influence of the Catholic Hierarchy in Poland, 1989–96. In: *Journal of European Social Policy* 7 (2), S. 83–100. DOI: 10.1177/095892879700700201.
- Millett, Kate (2018): *Sexus und Herrschaft. Die Tyrannei des Mannes in unserer Gesellschaft*. Köln: Kiepenheuer & Witsch (KiWi Bibliothek).
- Millett, Kate (2000): *Sexual politics*. Reprinted. Urbana, Chicago: University of Illinois Press.
- Minow, Martha (1985): Learning to Live with the Dilemma of Difference: Bilingual and Special Education. In: *Law and Contemporary Problems* 48 (2), S. 157–211. DOI: 10.2307/1191571.
- Mishtal, Joanna (2015): *The politics of morality. The church, the state, and reproductive rights in postsocialist Poland*. Athens: Ohio University Press.
- Missale Romanum in Kongregacja ds. Kultu Bożego i Dyscypliny Sakramentów (2002): *Struktura mszy świętej oraz jej elementy i części* (Aufbau der Messe und ihrer Elemente und Teile). In: *Ogólne wprowadzenie do Mszału Rzymskiego z trzeciego wydania Mszału Rzymskiego* (Allgemeine Einführung in das Römische Messbuch aus der dritten Ausgabe des Römischen Messbuchs), Rom 2002. KKBiDS, 6. November 2003. Online: www.kkbids.episkopat.pl/index.php?id=201#id=222, Abruf 13.12.2016.
- Mitterer, Josef (2011): *Die Flucht aus der Beliebigkeit*. Weilerswist: Velbrück Wissenschaft.
- Mizielińska, Joanna (2004): Nasze życie, nasze rodziny, nasze wartości, czyli jak walczyć z moralną paniką w ponowoczesnych czasach (Unser Leben, unsere Familien, unsere Werte, oder wie zu kämpfen ist gegen die Moralpanik in postmodernen Zeiten). In: Sypniewski, Zbigniew; Warkocki, Błażej (Hg.) (2004): *Homofobia po polsku. Pierwsza książka o homofobii w Polsce* (Homophobia auf Polnisch. Erstes Buch über Homophobia in Polen). 1. Aufl. Warszawa: Wydawnictwo Sic!, S. 113–135.

- Mizielińska, Joanna (2011): *Traveling Ideas, Traveling Times: On Temporalities of LGBT and Queer politics in Poland and the »West«*. In: Kulpa, Robert; Mizielińska, Joanna (Hg.): *De-Centering Western Sexualities: Central and Eastern European Perspectives*. Farnham: Ashgate, S. 85–106.
- Mizielińska, Joanna/Stasińska, Agata (2013): *Od »wroga rodziny« do jednej z jej form: Rodziny z wyboru we współczesnym polskim dyskursie prasowym (Vom »Feind der Familie« zu einer ihrer Formen: Wahlfamilien im heutigen Mediendiskurs Polens)*. In: *InterAlia* (8), S. 105–128. Online: https://interalia.queerstudies.pl/issues/8_2013/2013_08_nienormatywne_praktyki_rodzinne.pdf, Abruf 13.12.2016.
- Miziołek, Joanna/Olczyk, Eliza/Wprost (2021): *Jarosław Kaczyński dla »Wprost«: Każdy średnio rozgarnięty człowiek może załatwić aborcję za granicą (Jarosław Kaczyński für »Wprost«: Jeder halbwegs intelligente Mensch kann eine Abtreibung im Ausland regeln)*. In: *Wprost*, 28.05.2021. Online: <https://www.wprost.pl/kraj/10449780/jaroslaw-kaczynski-dla-wprost-kazdy-moze-zalatwic-aborcje-za-granica.html>, Abruf 05.08.2021.
- MM/PAP (2013): *Warszawa po Marszu Niepodległości 2013: Straty wynoszą 120 tys. zł. Zapłacą organizatorzy? (Warschau nach dem Unabhängigkeitsmarsch 2013: Die Schäden belaufen sich auf 120000 Zloty. Bezahlen das die Organisatoren?)* In: *Polska Times*. Online: <https://www.polskatimes.pl/artukul/1040115,warszawa-po-marszu-niepodleglosci-2013-straty-wynosza-120-tys-zl-zaplaca-organizatorzy-zdjecia,id,t.html?cookie=1>, Abruf 01.08.2014
- Mouffe, Chantal (2007): *Über das Politische. Wider die kosmopolitische Illusion*. Frankfurt a.M.: Suhrkamp.
- Mouffe, Chantal (2014): *Agonistik. Die Welt politisch denken*. Frankfurt a.M.: Suhrkamp.
- Möser, Cornelia/Ramme, Jennifer/Takács, Judit (2021): *Paradoxes that matter. Introducing critical perspectives on right-wing sexual politics in Europe*. In: Möser, Cornelia; Ramme, Jennifer; Takács, Judit (Hg.): *Paradoxical Right Wing Sexual Politics in Europe*. Cham: Palgrave Macmillan.
- Mrozik, Agnieszka (2022): *Architektki PRL-u. Komunistki, literatura i emancypacja kobiet w powojennej Polsce (Architektinnen der Volksrepublik Polen. Kommunistische Frauen, Literatur und Frauenemanzipation im Polen der Nachkriegszeit)*. Warszawa: Instytut Badań Literackich PAN.
- Muñoz, José Esteban (1999): *Disidentifications. Queers of color and the performance of politics*. Minneapolis, London: University of Minnesota Press
- Murawska, Katarzyna/Włodarczyk, Zofia (2017): *Nam się zaczęło pod dupą palić... Czarny protest w perspektywie organizatorek. Analiza Instytutu Studiów Zaawansowanych (Uns begann es unterm Arsch zu brennen... Schwarzer Protest aus der Sicht der Organisatorinnen. Eine Analyse des Instituts für Fortgeschrittene Studien)*. Instytut Studiów Zaawansowanych Warszawa. Online: <https://kr>

- tykapolityczna.pl/instytut/wp-content/uploads/sites/4/2017/09/Nam-si%C4%99-zacz%C4%99%C5%82o-pod-dup%C4%85-pali%C4%87_Murawska_Wlodarczyk.pdf, Abruf 03.08.2019.
- Nacher, Anna (2020): #BlackProtest from the web to the streets and back: Feminist digital activism in Poland and narrative potential of the hashtag. In: *European Journal of Women's Studies*. DOI: 10.1177/1350506820976900
- Naples, Nancy A. (Hg.) (2016): *The Wiley Blackwell Encyclopedia of Gender and Sexuality Studies*. Singapore: John Wiley & Sons, Ltd.
- Negri, Antonio (2011): Auf der Suche nach dem Common Wealth. In Huber, Jörg; Nigro, Roberto; Raunig, Gerald (Hg.): *Inventionen I*. Zürich: Diaphanes, S. 38–50.
- Neilson, Brett/Rossiter, Ned. (2008). Precarity as a Political Concept, or, Fordism as Exception. On: *Theory, Culture & Society* 25 (7–8): S. 51–72.
- Network of East-West Women (k. A.): Network of East-West Women. NEWW On-Line and Victoria Vrana. Hg. v. net femmes. Online: www.netfemmes.com/sante/asvc/www.igc.apc.org/beijing/ngo/neww.html, zuletzt aktualisiert am k. A., Abruf 27.07.2021.
- Newsweek (2013): W Warszawie akcje na rzecz odbudowy »Tęczy« na placu Zbawiciela (In Warschau fanden Aktionen für die Wiederherstellung des »Regenbogens« auf dem Platz des Erlösers statt), 13.11.2013. In: *Newsweek*. Online: www.newsweek.pl/polska/w-warsawie-akcje-na-rzecz-odbudowy-teczy-na-placu-zbawiciela-na-newsweek-pl,artykuly,274493,1.html, Abruf 27.07.2014.
- NGO Caucus from Central and Eastern Europe and the Commonwealth of Independent States (2000): Political Statement of NGO's Caucus from Central and Eastern Europe and the Commonwealth of Independent States, Un General Assembly Special session (Archiv Jennifer Rammé).
- NGO ECE Working Group on Women (1994): Vienna NGO Forum 1994. Action for Women in a Changing World: The ECE Perspective, Vienna 12–15 October 1994, Programme (Archiv Jennifer Rammé).
- NGO Forum on Women (k.D.). Vienna NGO Forum 94 a Call for Action. NGO Forum on Women (Archiv Jennifer Rammé).
- Neutrum (1999): Deklaration des Vereins Neutrum, 18.03.1999. Poznań: Neutrum (Archiv PSF Centrum Kobiet).
- Nowakowska, Urszula (2000): Instrumenty państwa na rzecz awansu kobiet (Staatliche Instrumente zur Frauenförderung). In: Nowakowska, Urszula: *Kobiety w Polsce w latach 90tych (Frauen in Polen in den 1990er Jahren)*, Raport des CPK. Warszawa: Centrum Praw Kobiet, S. 9–20.
- Nowakowska, Agata/Gazeta Wyborcza (1992): MIĘDZY REFERENDUM A USTAWĄ (Zwischen Referendum und Gesetz). In: *Gazeta Wyborcza*, 17.12.1992. Online: <https://classic.wyborcza.pl/archiwumGW/111312/MIEDZY-REFERENDUM-A-USTAWA>, Abruf 21.04.2021.

- Obieg (k.D.): Kronika towarzyszska, Obieg, Online: www.obieg.pl/kronika-towarzyska/18442, Abruf 27.07.2014
- Ogólnopolski Strajk Kobiet (2017). OSK-Kalendarium wydarzeń 2016 (OSK-Kalendar der Ereignisse 2016). Facebook-Eintrag, Online: <https://www.facebook.com/ogolnopolskistrajkkobiet/photos/a.1540520529307273.1073741828.1539769832715676/2098163983542922/?type=3&theater>, zuletzt aktualisiert am 25.09.2017, Abruf 01.08.2021,
- Ogólnopolski Strajk Kobiet (2018): I trochę historii (Und ein wenig Ihrgeschichte), O nas | Ogólnopolski Strajk Kobiet. Online: strajkkobiet.eu/wp-content/uploads/2018/10/000.png, Abruf 24.11.2020.
- Ogólnopolski Strajk Kobiet (2020a): SŁOWO NA NIEDZIELĘ (Das Wort zum Sonntag). Unter Mitarbeit von Warszawski Strajk Kobiet, DOŚĆ milczenia – STOP klerykalizacji Polski, Inicjatywa Obywatelska u.A., 25.10.2020. Online: <https://www.facebook.com/events/823392278432215/>, Abruf 02.08.2021.
- Ogólnopolski Strajk Kobiet (2020b): #PiekłoKobiet Protest pod kościołem Św. Krzyża w Warszawie (#HöllederFrauen Protest vor der Kirche des Heiligen Kreuz' in Warschau), FaceBook Video, 25.10.2020, Online: <https://fb.watch/7q9eHzJ-NU/>, Abruf 25.10.2020.
- Ogólnopolski Strajk Kobiet (2020c): Propozycja postulatów obywatelskich!!! (Vorschlag für Bürgerforderungen!!!) Facebook. Online: <https://www.facebook.com/ogolnopolskistrajkkobiet/posts/5294160137276608>, zuletzt aktualisiert am 27.10.2020, Abruf 16.11.2020.
- Ogólnopolski Strajk Kobiet (2021). Loomio. Online: <https://www.loomio.org/osk/>, zuletzt aktualisiert am 06.08.2021, Abruf 06.08.2021.
- Ogólnopolski Strajk Kobiet/Warszawski Strajk Kobiet (2021): Blokada/Zostawiamy ślady. (Blockade/Wir hinterlassen Spuren). Facebook-Event, 28.01.2021. Online: [https://www.facebook.com/events/1138544599921168/?acontext=%7B%22event_action_history%22%3A\[%7B%22surface%22%3A%22page%22%7D\]%7D](https://www.facebook.com/events/1138544599921168/?acontext=%7B%22event_action_history%22%3A[%7B%22surface%22%3A%22page%22%7D]%7D), Abruf 07.04.2021.
- OKO.press (2020): Strajk Kobiet zawiesił tablicę ronda Praw Kobiet. Policja zablokowała ludzi, a ludzie radiowóz. Online: <https://www.youtube.com/watch?v=bjoPJlCTdo>, 06.12.2020, Abruf 12.11.2022
- Onet (2013): Górski: odbudowa tęczy to prowokacja wymierzona w Kościół (Górski: Der Wiederaufbau des Regenbogens ist eine Provokation gegen die Kirche). In: *Wiadomości Onet*, 15.11.2013. Online: <https://wiadomosci.onet.pl/warszawa/gorski-odbudowa-teczy-to-prowokacja-wymierzona-w-kosciol/qqw56y>, Abruf 04.08.2014.
- Onet (2021): Akt oskarżenia przeciwko liderkom Strajku Kobiet. Grozi im więzienie (Strafantrag gegen Anführerinnen des Frauenstreiks. Ihnen droht Gefängnis). In: *Onet*, 09.07.2021. Online: <https://www.onet.pl/informacje/onetiwiadomosci/akt-oskarzenia-przeciwko-liderkom-strajku-kobiet-grozi-im-osiem-lat-wiez>

- ie-nia/18374dy,79cfc278?fbclid=IwAR3uFhxIPwaa2_7QwoND5taH35ffjRQOMT9EcZC6MZRoBDylwPsBSW7ycg, Abruf 05.08.2021.
- Onet Kobieta (2020): Marta Lempart: Wulgaryzmy na proteście? Jaki PiS, takie środki wyrazu (Vulgarismen während eines Protests? Wie die PiS, so die Ausdrucksmittel). Interview. In: *Onet Kobieta*, 25.10.2020. Online: <https://kobieta.onet.pl/wiadomosci/marta-lempart-wulgaryzmy-na-protescie-jaki-pis-taki-e-srodki-wyrazu/218fygf>, Abruf 15.05.2021.
- Onet News/Diduszek-Zyglewska, Agata (2020): Pedofilia w Kościele. Ekspertka: Jan Paweł II awansował gwałcicieli dzieci (Pädophilie in der Kirche. Expertin: Johannes Paul II beförderte Kindervergewaltiger) – YouTube. Online: <https://www.youtube.com/watch?v=9FoRjAh7PNI&list=PLCc4p5Y1WGeoT4fCLvbz8YLQikPlPhdqD&index=5>, zuletzt aktualisiert am 23.11.2020, Abruf 23.11.2020.
- Onet Rano (2021): Lempart: Policja w ramach szykan rozwoziła ludzi po całym województwie (Im Zusammenhang mit ihren Schikanen verteilte die Polizei Leute in der ganzen Wojewodschaft) – YouTube. *Onet Radio*. Online: <https://www.youtube.com/watch?v=SfajJzcsicg>, zuletzt aktualisiert am 30.01.2021, Abruf 30.01.2021.
- Özen, Hayriye (2009): Located locally, disseminated nationally: the Bergama movement. In: *Environmental Politics* 18 (3), S. 408–423. DOI: 10.1080/09644010902823766.
- Palm, Kerstin (2008): Geschlechterforschung zwischen Reflexion und Intervention, in: Becker, Ruth; Kortendiek (Hg.): *Handbuch Frauen- und Geschlechterforschung. Theorie, Methoden, Empirie*. Wiesbaden: Verlag für Sozialwissenschaften.
- Pietraszewski, Marcin/Gazeta Wyborcza (2020): Świączkowski ma problem. Prokuratura uznała, że nie można ścigać za hipotetyczne zagrożenie epidemiologiczne (Świączkowski hat ein Problem. Die Staatsanwaltschaft hat entschieden, dass eine Strafverfolgung wegen einer hypothetischen epidemiologischen Gefahr nicht möglich ist). In: *Gazeta Wyborcza*, 02.11.2020. Online: <https://katowice.wyborcza.pl/katowice/7,35063,26470400,swieczkowski-ma-problem-prokuratura-uznala-ze-nie-mozna-scigac.html>, Abruf 01.08.2021.
- Polletta, Francesca/Jasper, James M. (2001): Collective Identity and Social Movements. In: *Annual Review of Sociology* 27 (1), S. 283–305. DOI: 10.1146/annurev.soc.27.1.283.
- PAP (2016): Komitet »Stop Aborcji« złożył w sejmie projekt ustawy (Der Ausschuss »Stoppt die Abtreibung« hat dem Parlament einen Gesetzentwurf vorgelegt). Polska Agencja Prasowa, Online: www.pap.pl/aktualnosci/swiat/news,555017,komitet-stop-aborcji-zlozyl-w-sejmie-projekt-ustawy.html, Abruf 06.11.2016. German pro-life activists were later boasting about the »Stop Abortion« bill that they were involved in drafting as well (Antifemwatch).

- PAP (2020a): Oficjalne dane o legalnej aborcji w Polsce: 1110 zabiegów przerwania ciąży w 2019 r. (Offizielle Daten zum legalen Schwangerschaftsabbruch in Polen: 1110 Schwangerschaftsabbrüche im Jahr 2019). In: Puls Medycyny, 18.08.2020. Online: <https://pulsmedycyny.pl/oficjalne-dane-o-legalnej-aborcji-w-polsce-1110-zabiegow-przerwania-ciazy-w-2019-r-999603>, Abruf 14.07.2021.
- PAP (2020b): Kantar: 70 proc. Polaków popiera demonstracje uliczne organizowane w ramach Strajku Kobiet (Kantar: 70 % der Polen unterstützen Straßendemonstrationen im Rahmen des Frauenstreiks), Polska Agencja Prasowa, 20.11.2020. Online: https://www.tokfm.pl/Tokfm/7,103087,26529501,kantar-70-proc-polakow-popiera-demonstracje-uliczne-organizowane.amp?utm_source=facebook.com&utm_medium=SM&utm_campaign=FB_TokFm&__twitter_impression=true, Abruf 20.11.2020.
- PAP (2021): W Dzienniku Ustaw opublikowano wyrok Trybunału Konstytucyjnego w sprawie przepisów o aborcji (Im Gesetzesblatt wurde das Urteil des Verfassungsgerichts zum Abtreibungsvorschriften veröffentlicht), 30.01.2021, Polska Agencja Prasowa SA. Online: <https://www.pap.pl/aktualnosci/news%2C803111%2CW-dzienniku-ustaw-opublikowano-wyrok-trybunalu-konstytucyjnego-w-sprawie>, Abruf 30.01.2021.
- Parada Równości (k.D.): Krótka historia Parady Równości (Die kurze Geschichte der Gleichheitsparade). Online: <http://paradarownosci.eu/krotka-historia-parady-rownosci>, Abruf 15.01.2017.
- Perko, Gudrun/Czollek, Leah Carola (2014): Das Konzept des Verbündet-Seins im Social Justice als spezifische Form der Solidarität. In: Broden, Anne/Mecheril, Paul (Hg.): Solidarität in der Migrationsgesellschaft. Befragung einer normativen Gruppe. Bielefeld: IDA, S. 153–167.
- Pietilä, Hilka (2007): The Unfinished Story of Women and the United Nations. Geneva: UN Non-Governmental Liaison Service (Development Dossier).
- Poell, Thomas/van Dijck, José (2019): Social media and activist communication. In: Chris Atton (Hg.): The Routledge Companion to Alternative and Community Media. First published in paperback. London, New York: Routledge Taylor & Francis Group.
- Polityka W Sieci (2016): ANALIZA #CZARNYPROTEST vs. #BIAŁYPROTEST (Analyse #Schwarzer Protest vs. # Weißer Protest). In: Polityka W Sieci, 05.10.2016. Online: <https://politykawsieci.pl/analiza-czarnyprotest-vs-bialyprotest/>, Abruf 06.07.2017.
- Polsat News (2020): »Giewont zdobyty!«. Wielki baner Strajku Kobiet na krzyżu w Tatrach (»Giewont besiegt!« Transparent vom Frauenstreik am Kreuz in der Tatra). In: Polsat News, 08.11.2020. Online: <https://www.polsatnews.pl/wiadomosc/2020-11-08/giewont-zdobyty-wielki-baner-strajku-kobiet-na-krzyzu-w-tatrach/>, Abruf 04.08.2021.

- Posadskaya-Vanderbeck, Anastasia (1996): Voice from the Non-Region. How »the statement from non-region« found its way to the plenary session of the IV world conference on women on September 13, 1995, Excerpt from Voices of Women: Moving Forward with Dignity and Wholeness, Copyright 1996 by the Fetzer Institute. www.astra.org.pl/?voice-from-the-non-region,136h, Abruf 05.04.2010.
- Powell, John A. (2008): Structural Racism: Building upon the Insights of John Calmore. In: *North Carolina Law Review* 86 (3), S. 791–816. Online: <https://scholarship.law.unc.edu/nclr/vol86/iss3/8>, Abruf 08.03.2020,
- Powell, John A. (2009): Post-racialism or Targeted Universalism? In: *Denver University Law Review* 86 (3), S. 785–806.
- Prezydium KEP (2016a): Komunikat w sprawie pełnej ochrony życia człowieka (Komunique zum Thema des vollständigen Schutzes des menschlichen Lebens), 30.03.2016, <http://episkopat.pl/komunikatw-sprawie-pelnej-ochrony-zycia-czlowieka/>,
- Prezydium KEP (2016b): Kampania »Przekażmy sobie znak pokoju« rozmywa jednoznaczne wymagania Ewangelii (Die Kampagne »Lasst uns den Friedensgruß austauschen« verwischt eindeutig die Regeln des Evangeliums), 14.09.2016. Online: <http://episkopat.pl/prezydium-kep-kampania-przekazmy-sobie-znak-pokoju-rozmywa-jednoznaczne-wymagania-ewangelii/>, Abruf 01.11.2016.
- Project Proposal: Beyond Beijing: Regional action of Karat Coalition, 1999 (Archiv Karat-Koalition).
- PSF Centrum Kobiet (k.D): Kalendarium. PSF Centrum Kobiet. Online: www.feministki.org.pl/pl/kalendarium_pol.html, Abruf 17.05.2009.
- Puculek, Aleksandra/Gazeta Wyborcza (2020): Językoznawca o wulgaryzmach na transparentach Strajku Kobiet. »Przykład idzie z góry«. In: *Gazeta Wyborcza*, 30.11.2020. Online: <https://lodz.wyborcza.pl/lodz/7,35136,26541050,jezykoznawca-z-ul-o-tym-co-stanie-sie-z-jezykiem-po-strajku.html>, Abruf 17.03.2021.
- Pulkkinen, Tuija (2015): Identity and Intervention: Disciplinarity as Transdisciplinarity in Gender Studies. In: *Theory, Culture & Society* 32 (5–6), S. 183–205. DOI: 10.1177/0263276415592683.
- quaestio (2000): Sexuelle Politiken. Politische Rechte und gesellschaftliche Teilhabe. In: Nico J. Beger, Sabine Hark, Antke Engel, Corinna Genschel und Eva Schäfer (Hg.): *Queering Demokratie. (sexuelle Politiken)*. 1. Aufl. Berlin: Querverlag.
- Queer.pl (2003): Dalszy ciąg awantury o plakaty – Kraków – miasto tchórzów (Der Streit um die Plakate geht weiter – Kraków – die Stadt der Feiglinge). In: *Queer.pl*, 09.04.2003. Online: <https://queer.pl/news/188699/dalszy-ciag-awantury-o-plakaty>, Abruf 02.03.2021.
- Rada Konsultacyjna przy OSK (2021): Protest. Jedno słowo – tysiące głosów. Wyjątkowa konferencja, Facebook Life Stream Rada Konsultacyjna przy OSK (Protest. Ein Wort – Tausende Stimmen. Außergewöhnliche Konferenz, Facebook Life Stream Konsultationsrat der OSK), 06.07.2021, 8:50-8.: Online: <https://>

www.facebook.com/radakonsultacyjnaprzyosk/videos/494628495168613, Abruf 06.07.2021.

- Rada Ministrów (2020): Rozporządzenie Rady Ministrów z dnia 23 października 2020 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie ustanowienia określonych ograniczeń, nakazów i zakazów w związku z wystąpieniem stanu epidemii (Verordnung des Ministerrats vom 23. Oktober 2020 zur Änderung der Verordnung über die Festlegung bestimmter Beschränkungen, Anordnungen und Verbote im Zusammenhang mit dem Auftreten einer Epidemie), Poz. 1871. In: *Dziennik Ustaw Rzeczypospolitej Polskiej*. Online: <http://eli.sejm.gov.pl/eli/DU/2020/1871/ogl>, Abruf 26.07.2021.
- Raday, Frances (2012a): Sacralising the patriarchal family in the monotheistic religions: ›To no form of religion is woman indebted for one impulse of freedom‹. In: *International Journal of Law in Context* 8 (2), S. 211–230. DOI: 10.1017/S1744552312000055,
- Raday, Frances (2012b): Gender and democratic citizenship: the impact of CEDAW. In: *International Journal of Constitutional Law* 10 (2), S. 512–530. DOI: 10.1093/icon/moro68.
- Ramet, Sabrina (Hg.) (2014): Religion and Politics in Post-Socialist Central and Southeastern Europe. Challenges since 1989. Basingstoke: Palgrave Macmillan.
- Ramet, Sabrina/Borowik, Irena (Hg.) (2015): Religion, Politics, and Values in Poland. Continuity and Change Since 1989. New York: Palgrave Macmillan US.
- Ramet, Sabrina (2017): The Catholic Church in Polish History. From 966 to the Present. New York: Palgrave Macmillan US.
- Ramme, Jennifer (2014): Integracja czy autonomia? (Kontr)kultura na przykładzie działalności anarchofeministycznej w Polsce (Integration oder Autonomie? (Gegen)kultur am Beispiel anarchofeministischer Intervention). In: *Stan Rzeczy* 2 (7), S. 119–148.
- Ramme, Jennifer (2016): Symbolic mothering. Genealogical narratives as a peripheralization practice. In: *Rocznik Antropologii Historii* 6 (9), S. 251–269. Online: http://rah.pth.net.pl/uploads/2016_Dziedzictwo/Ramme.pdf
- Ramme, Jennifer/Chuprynska, Anastasia (2017): About a right to appear: gender theory and assemblies on the streets. Interview (Про право вираження: теорія гендеру та об'єднання людей на вулицях, Чупринська Анастасія) Korydor, 20 Mai 2017. Online: www.korydor.in.ua/ua/equality/pro-pravo-buty-riznymi.html, Abruf 06.07.2017.
- Ramme, Jennifer (2019): Framing Solidarity. Feminist Patriots Opposing the Far Right in Contemporary Poland. In: *Open Cultural Studies* 3 (1). DOI: 10.1515/culture-2019-0040.
- Ramme, Jennifer (2019): Exclusion through Inclusion. Struggles Over the Scalar Regimes of Belonging Europe and the Family at the 1995 Fourth UN World Con-

- ference on Women and the Agency of (Polish) Women. In: *Frontiers in Sociology*, doi: 10.3389/fsoc.2019.00055.
- Ramme, Jennifer (2019): Women's Uprising in Poland. In: *Anthropological Journal of European Cultures* 28 (1), S. 90–93. DOI: 10.3167/ajec.2019.280111.
- Ramme, Jennifer/Snochowska-Gonzalez, Claudia (2019): Solidarność mimo różnic – solidarność dzięki różnicom. Działaczki Ogólnopolskiego Strajku Kobiet. (Solidarität trotz Unterschiede – Solidarität dank der Unterschiede. Aktivistinnen des Polenweiten Frauenstreiks). In: 10.14746/prt 30 (4), S. 75–100. DOI: 10.14746/prt.2018.4.3.
- Ramme, Jennifer/Snochowska-Gonzalez, Claudia (2019): Nie/zwykle kobiety. Populizm prawicy, wola ludu a kobiety suweren (Un/gewöhnliche Frauen. Rechtspopulismus, der Wille des Volkes und die Souveränität von Frauen). In: Elżbieta Korolczuk, Beata Kowalska, Jennifer Ramme und Claudia Snochowska-Gonzalez (Hg.): *Bunt kobiet. Czarne Protesty i Strajki Kobiet* (Aufstand der Frauen. Schwarze Proteste und Frauenstreiks). Elżbieta Korolczuk/Beata Kowalska/Jennifer Ramme/Claudia Snochowska-Gonzalez. Gdańsk: Europejskie Centrum Solidarności (Raport), S. 85–118.
- Ramme, Jennifer (2020): »LGBT-freie Zonen« und der Weg zur Institutionalisierung von Homophobie in Polen. In: *Femina Politica* 29 (2–2020). DOI: 10.3224/feminapolitica.v29i2.08.
- Ramme, Jennifer (2020): »O Mutter Polin, warne deinen Knaben«. Zusammenhänge von Nation und Geschlecht am Beispiel rechter Sexualpolitik in Polen. In: Book, Carina/Huke, Nikolai/Tiedemann, Norma/Tietje, Olaf (Hg.): *Autoritärer Populismus*. Münster: westfälisches Dampfboot, S. 108–123.
- Ramme, Jennifer (2020): Nielegalna Solidarność Kobiet (Illegale Solidarität der Frauen). Youtube. Online: <https://youtu.be/6uSYxWcszig>.
- Ramme, Jennifer/Snochowska-Gonzalez, Claudia (2020): The Ambivalence of the Ordinary: The Polish Women's Strike (OSK) and the Women's March 8th Alliance (PK8M) in a Comparative Perspective. In: Bluhm, Katharina/Gertrud Pickhan/Stypinska, Justyna/Wierzcholska, Agnieszka (Hg.): *Gender and Power in Eastern Europe. Changing concepts of femininity and Masculinity in Power Relations*. Cham: Springer International Publishing.
- Ramme, Jennifer (2021): »Emanzipation in Belarus, Polen und (Ost-)Deutschland«, DGO, Beitrag auf Panel, Berlin den 27.09.2021. Audioaufnahme. Online: <https://dgo-online.org/kalender/berlin/2021/emanzipation-in-belarus-polen-und-ost-deutschland/#bericht>, geprüft am 16.11.2022.
- Ramme, Jennifer (2022): Der Vielfalt »Frau werden«. Synergien und Unvereinbarkeiten frauenpolitischer Bewegung(en) in Polen, in: Deutsches Polen-Institut (Hg.): *Jahrbuch Polen 33/2022*, Harrassowitz Verlag Wiesbaden, S. 121–132.
- Ramme, Jennifer (2024): Der Streik der »gewöhnlichen« Frauen und feministische Allianzen in Polen (Interview), in: Becker, Lia/Beyer, Atlanta Ina/Pühl, Katharina

- (Hg.): *Bite Back! Queere Prekarität, Klasse und unteilbare Solidarität*. Edition Assemblage, S. 104–111.
- Rancière, Jacques (2000): *Konsens, Dissens, Gewalt*. In: Dabag, Mihan; Kapust, Anja; Waldenfels, Bernhard (Hg.): *Gewalt. Strukturen, Formen, Repräsentationen*. München: Fink.
- Rancière, Jacques (2002): *Das Unvernehmen. Politik und Philosophie*. 1. Aufl. Frankfurt a.M.: Suhrkamp.
- Rancière, Jacques (2004): *Introducing disagreement*. In: *Angelaki* 9 (3), S. 6. DOI: 10.1080/0969725042000307583.
- Rancière, Jacques (2006): *Die Aufteilung des Sinnlichen. Die Politik der Kunst und ihre Paradoxien*. Berlin: b-books.
- Rancière, Jacques (2008a): *Zehn Thesen zur Politik*. 1. Aufl. Zürich: Diaphanes.
- Rancière, Jacques (2008b): *Ist Kunst widerständig?* Berlin: Merve Verlag.
- Rancière, Jacques (2009): *The Aesthetic Dimension: Aesthetics, Politics, Knowledge*. In: *Critical Inquiry* 36 (1), DOI: 10.1086/606120.
- Rancière, Jacques (2009): *Das Volk und seine Fiktionen. Interviews 2003–2005*. Wien: Passagen Verlag.
- Rancière, Jacques (2011a): *Moments politiques: Interventionen 1977–2009*. Zürich: Diaphanes.
- Rancière, Jacques (2011b): *Chronik einer Konsensgesellschaft*. Wien: Passagen-Forum.
- Rancière, Jacques (2012): *La leçon d'Althusser*. nouv. ed. Paris: La fabrique.
- Rancière, Jacques (2013): *Die Nacht der Proletarier: Archive des Arbeitertraums*. Wien: Verlag Turia + Kant.
- Rancière, Jacques (2014): *Die Erfindung des Möglichen: Interviews 2006–2009*. Wien: Passagen.
- Rancière, Jacques (2016): *Critical Questions on the Theory of Recognition*. In: Axel Honneth/Jacques Rancière (Hg.): *Recognition or Disagreement. A Critical Encounter on the Politics of Freedom, Equality, and Identity*. New York, NY: Columbia University Press (New Directions in Critical Theory), S. 83–95.
- Rancière, Jacques/Nash, Kate (1996): *Post-democracy, politics and philosophy: An interview with Jacques Rancière*. In: *Angelaki* 1 (3), S. 171–178. DOI: 10.1080/09697259608571905.
- Raport Kobiet Polskich skupionych w polskich pozarządowych organizacjach prrodzinnych zrzeszonych w Polskiej Federacji Ruchów Obrony Życia! (Bericht Polnischer Frauen, die sich in polnischen familienunterstützenden Nichtregierungsorganisationen zusammenfinden und in der Polnischen Föderation der Bewegungen für die Verteidigung des Lebens organisiert sind!) Warszawa 1995 (Archiv Bożena Chołuj.)

- Ratujmy Kobiety (2016a): Ratujmy Kobiety (Lasst uns die Frauen retten). Facebookprofil. Online: <https://www.facebook.com/kampaniaratujmykobiety>, Abruf 06.11.2016.
- Ratujmy Kobiety (2016b): Zbieraj z nami na Marszu Godności (Mach dich mit uns auf zum Marsch der Würde). FB Online-Event zum 18. Juni 2016, 18.06.2016. Online: <https://www.facebook.com/events/195472154186951/>, Abruf 10.06.2017.
- Ratzinger, Joseph, Card./Bertone, Tarcisio, S.D.B. (2002): Lehrmäßige Note zu einigen Fragen über den Einsatz und das Verhalten der Katholiken im politischen Leben. Kongregation für die Glaubenslehre. 24.11.2002. Internet Office of the Holy See. Rom. Online: www.vatican.va/roman_curia/congregations/cfaith/documents/rc_con_cfaith_doc_20021124_politica_ge.html, zuletzt aktualisiert am, Abruf 09.08.2014.
- Raunig, Gerald (2008): Neuzusammensetzung und Bewegung. Online: <http://translate.eicpc.net/strands/02/raunig-strands03en>, Abruf 01.03.2015.
- Reckwitz, Andreas (2015): Ästhetik und Gesellschaft – ein analytischer Bezugsrahmen. In: Reckwitz, Andreas; Prinz, Sophia, Schäfer, Hilmar: Ästhetik und Gesellschaft. Berlin: Suhrkamp, S. 25–26.
- Rentschler, Carrie A./Thrift, Samantha C. (2015): Doing feminism: Event, archive, techné. In: *Feminist Theory* 16 (3), S. 239–249. DOI: 10.1177/1464700115604138.
- Reuter, Marta (2010): Networking a Region into Existence? Dynamics of Civil Society Regionalization in the Baltic Sea Area. Berlin: BWV Berliner Wissenschafts-Verlag.
- Revel, Judith (2011): Das Gemeinsame konstruieren. Eine Ontologie. In Huber, Jörg; Nigro, Roberto; Raunig, Gerald (Hg.): *Inventionen I*. Zürich: Diaphanes, S. 27–37.
- RMF24 (2016): Sejm odrzucił projekt komitetu »Ratujmy kobiety« liberalizujący przepisy aborcyjne (Der Sejm lehnt das Projekt des Komitees »Lasst uns die Frauen retten« ab, dass die Vorschriften zur Abtreibung lockern sollte). In: RMF24, 23.09.2016. Online: https://www.rm24.pl/fakty/polska/news-sejm-odrzucil-projekt-komitetu-ratujmy-kobiety-liberalizujac,nId,2279607#crp_state=1, Abruf 06.08.2017.
- Rogowska, Blanka/Gazeta Wyborcza (2020): Szef policyjnych związkowców: Policja wizerunkowo jest na tym dnie, na którym była 30 lat temu (Chef der Polizeigewerkschaft: Das Image der Polizei ist auf dem Stand von vor 30 Jahren). In: *Gazeta Wyborcza*, 24.11.2020. Online: <https://lodz.wyborcza.pl/lodz/7,35136,26543524,policyjne-bojowki.html>, Abruf 24.11.2020.
- Rose, Gillian (1995): Geography and gender, cartographies and corporealities. In: *Progress in Human Geography* 19 (4). DOI: 10.1177/030913259501900407.
- Ruch Narodowy (k.D.a): Deklaracja ideowa Ruchu Narodowego (Die Ideen der Nationalen Bewegung). Online: <http://ruchnarodowy.org/deklaracja-ideowa>, Abruf 30.07.2014.

- Ruch Narodowy (k.D.b): wybitni dzialacze. Online: <http://ruchnarodowy.org/wybitni-dzialacze>, Abruf 30.07.2014
- Rucht, Dieter (1999): The Transnationalization of Social Movements: Trends, Causes, Problems. In: Donatella Della Porta, Hanspeter Kriesi und Dieter Rucht (Hg.): Social Movements in a Globalizing World. London: Palgrave Macmillan UK, S. 206–222.
- Rucht, Dieter (2001): Soziale Bewegungen als Signum demokratischer Bürgergesellschaft. In: Legge-wie, C.; Münch, R. (Hg.): Politik im 21. Jahrhundert. Frankfurt a.M.: Suhrkamp-Verlag.
- Rucht, Dieter (2002a): Anstöße für den Wandel – Soziale Bewegungen im 21. Jahrhundert, Vortrag im Rahmen der Gründungsversammlung für »Die Bewegungsstiftung – Anstöße für soziale Bewegung«, S. 4–5. Online: www.wzb.eu/sites/default/files/zkd/zcm/ruchto2_vortrag_wandel.pdf, Abruf 01.02.2015.
- Rucht, Dieter (2002b): Transnationale Öffentlichkeiten und Identitäten in neuen sozialen Bewegungen, in: Kaelble, Hartmut; Kirsch, Martin; Schmidt-Gernig, Alexander (Hg.): Transnationale Öffentlichkeiten und Identitäten im 20. Jahrhundert. Frankfurt a.M.: Campus Verlag.
- Rucht, Dieter (2013): Neue soziale Bewegungen, in: Andersen, Uwe; Wichard Woyke (Hg.): Handwörterbuch des politischen Systems der Bundesrepublik Deutschland. Heidelberg: Springer VS 2. Online: <https://www.bpb.de/nachschlagen/lexika/handwoerterbuch-politisches-system/202077/neue-soziale-bewegungen?p=all>, Abruf 15.02.2015.
- Rumford, Chris (2008): Introduction: Citizens and Borderwork in Europe. In: Space and Polity 12 (1), S. 1–12. DOI: 10.1080/13562570801969333.
- Rzecznik Praw Obywatelskich (2021a): Rząd nie mógł zakazać zgromadzeń. Precedensowy wyrok SN po kasacji RPO ws. manifestacji pod biurem poselskim w związku z wyrokiem TK ws. aborcji (Die Regierung durfte die Versammlungen nicht verbieten. Präzedenzurteil des Obersten Gerichtshofs nach der Kassation der RPO im Fall einer Demonstration vor dem Abgeordnetenhaus im Zusammenhang mit dem Verfassungsgerichts-Urteil zum Schwangerschaftsabbruch). Online: <https://bip.brpo.gov.pl/pl/content/rzad-nie-mogl-zakazac-zgromadzen-w-pandemii-wyrok-sn-po-kasacji-rpo>, zuletzt aktualisiert am 07.07.2021, Abruf 26.07.2021.
- Rzecznik Praw Obywatelskich (2021b): Jak poprawić zachowania policji – raport KMPT z komisariatów po protestach Strajku Kobiet (Wie das Verhalten der Polizei verbessert werden kann – KMPT-Bericht von Polizeistationen nach den Frauenstreik-Protesten). Online: <https://bip.brpo.gov.pl/pl/content/Policja-zatrzymania-demonstracje-strajk-kobiet-raport-KMPT>, 14.01.2021, Abruf 20.01.2021.

- Rzeczpospolita (1995a): Federacja kontra Komitet. Razem można niewiele (Die Föderation gegen das Komitee. Zusammen kann man nicht viel). Rzeczpospolita (179), 3.08.1995, k. A. (Archiv Karat-Koalition).
- Rzeczpospolita (1995b): »Pociąg Kobiet« przywiózł polskie delegatki na forum organizacji pozarządowych. Jak stworzyć grupę nacisku (Der »Zug der Frauen« brachte die polnischen Delegierten zum Forum der Nichtregierungsorganisationen. Wie Gruppendruck geschaffen werden kann). In: Rzeczpospolita, 29.08.1995, k. A. (Archiv Karat-Koalition).
- Sack, Robert David (1986): *Human territoriality. Its theory and history*. Cambridge, London, New York, New Rochelle, Melbourne, Sydney: Cambridge University Press.
- Sauer, Birgit (2005): Begrenzung und Entgrenzung des Politischen: Geschlechterforschung in der Politikwissenschaft. In: Hadumod Bussmann/Renate Hof (Hg.): *Genus*. Stuttgart: Kröner, S. 366–401.
- Schiebinger, Londa (1993): *Nature's Body: Gender in the Making of Modern Science*. Boston: Beacon Press.
- Scott, Joan Wallach (1986): Gender: A Useful Category of Historical Analysis. In: *The American Historical Review* 91 (5), S. 1053. DOI: 10.2307/1864376.
- Scott, Joan Wallach (1998): Only paradoxes to offer. French feminists and the rights of man. 2. print. Cambridge, Mass.: Harvard Univ. Press.
- Scott, Joan Wallach (2010): Deconstructing equality-versus-difference: Or, the uses of poststructuralist theory for feminism. In: Steven Seidman (Hg.): *The Postmodern Turn*. Cambridge: Cambridge University Press, S. 282–298.
- Seiler, Nina (2018): Privatisierte Weiblichkeit: Genealogien und Einbettungsstrategien feministischer Kritik im postsozialistischen Polen. Bielefeld: transcript.
- Sejm Rzeczypospolitej Polskiej (1990): Poselski projekt ustawy o ochronie prawnej dziecka poczętego (Projekt der Abgeordneten für ein Gesetz zum Schutz des ungeborenen Lebens). Druk nr 190 z dn. 1992–03-25. Online: <http://orka.sejm.gov.pl/proc1.nsf/o/5D4DB4D57532CE53C125745F003141C9?OpenDocument>, Abruf 22.06.2016.
- Seyfert, Robert (2019): *Beziehungsweisen. Elemente einer relationalen Soziologie*. Erste Auflage. Weilerswist: Velbrück Wissenschaft.
- Shelby, Tommie (2002): Foundations of Black Solidarity: Collective Identity or Common Oppression? In: *Ethics* 112 (2), S. 231–266. DOI: 10.1086/340276.
- Shelby, Tommie (2012): Race. In: David Estlund (Hg.): *The Oxford Handbook of Political Philosophy*. New York: Oxford University Press.
- Simmel, Georg (2006): Der Raum und die räumlichen Ordnungen der Gesellschaft. In: Monika Eigmüller und Georg Vobruba (Hg.): *Grenzsoziologie. Die politische Strukturierung des Raumes*. 1. Aufl. Wiesbaden: Springer VS, S. 15–23.

- Simmel, Georg (2016): Der Raum und die räumlichen Ordnungen der Gesellschaft. In: Eigmüller, Monika; Vobruba, Georg (Hg.): Grenzsoziologie. Wiesbaden: Springer Fachmedien.
- Skipietrow, Natalia (1992): Poselskie wyjście (Der Ausweg der Abgeordneten). In: *Gazeta Wyborcza*, 03.12.1992. Online: <https://classic.wyborcza.pl/archiwumGW/110143/Poselskie-wyjscie>, Abruf 21.08.2021.
- Snow, David A.; Rochford, E. Burke; Worden, Steven K.; Benford, Robert D. (1986): Frame Alignment Processes, Micromobilization, and Movement Participation. In: *American Sociological Review* 51 (4), S. 464. DOI: 10.2307/2095581.
- Spivak, Gayatri Chakravorty (2008): Can the subaltern speak? Postkolonialität und subalterne Artikulation. Wien u.a.: Turia + Kant.
- Stegmann, Natali (2000): Die Töchter der geschlagenen Helden: »Frauenfrage«, Feminismus und Frauenbewegung in Polen 1863–1919. Vol. 11. Otto Harrassowitz Verlag.
- Stegmann, Natali (2005): »Die Aufwertung der Familie in der Volksrepublik Polen der siebziger Jahre.« *Jahrbücher für Geschichte Osteuropas*, S. 526–544.
- Stoljar, Natalie (2013): Feminist Perspectives on Autonomy. in: Zalta, Edward N./Nodelman, Uri (Hg.): *Stanford Encyclopedia of Philosophy*. Online: <https://plato.stanford.edu/entries/feminism-autonomy/>, Abruf 30.01.2021.
- Stowarzyszenie Generalów Policji Rzeczypospolitej Polskiej (2020). Apel Generalów i Admiralów RP. Online: <https://sgprp.pl/aktualnosci/aktualne/apel-generalow-i-admiralow-rp/>, zuletzt aktualisiert am k.D., Abruf 04.08.2021.
- Strafgesetzbuch (1997): Abschnitt Straftaten gegen die öffentliche Ordnung, Artikel 256, Gesetz vom 6 Juni 1997, Artikel 256. Online: <http://isap.sejm.gov.pl/DetailsServlet?id=WDU19970880553>, Abruf 20.09.2017.
- Suchanow, Klementyna (2017): Międzynarodowy Strajk Kobiet. Kobiety z 55 krajów zamiast świętować, będą strajkować (Internationaler Frauenstreik. Frauen aus 55 Ländern werden, statt zu feiern streiken). In: *POLITYKA Sp. z o.o. S.K.A.*, 08.03.2017. Online: <https://www.polityka.pl/tygodnikpolityka/swiat/1696844,1,miedzynarodowy-strajk-kobiet-kobiety-z-55-krajow-zamiast-swietowac-beda-strajkowac.read>, Abruf 07.08.2019.
- Suchanow, Klementyna (2020): To jest wojna. Kobiety, fundamentalści i nowe średniowiecze. (Das ist Krieg. Frauen, Fundamentalisten und das neue Mittelalter). Warschau: Agora.
- Suchland, Jennifer (2011): Is Postsocialism Transnational? In: *Signs: Journal of Women in Culture and Society* 36 (4), S. 837–862. DOI: 10.1086/658899.
- Supernak, Paweł; Polska Agencja Prasowa (2012): Tęcza – instalacja Julity Wójcik (Der Regenbogen – eine Installation von Julita Wójcik), Polska Agencja Prasowa/serwis codzienny, 06.06.2012, Rzeczpospolita. Online: www.rp.pl/artykul/887958.html, Abruf 27.07.2014.

- Sutowski, Michał (Hg.) (2017): *Ekonomia polityczna »dobrej zmiany«* (Politische Wirtschaft der »guten Veränderung«). Unter Mitarbeit von Michał Sutowski. Warszawa: Instytut Studiów Zawansowanych; Wydawnictwo Krytyki Politycznej/Stowarzyszenie im. St. Brzozowskiego.
- Swyngedouw, Eric (2004): *Scaled geography, nature, place and the politics of scale*. In: Sheppard, McMaster (Hg): *Scale and geographic inquiry*, Oxford: Blackwell Publishing.
- Szczygielska-jakubowska, Agata (2020): Językoznawca o hasłach protestujących: Język pokolenia Z (Ein Linguist zu den Protestparolen: Die Sprache der Generation Z). In: *Gazeta Wyborcza*, 06.11.2020. Online: <https://bydgoszcz.wyborcza.pl/bydgoszcz/7,48722,26485809,jezyk-pokolenia-z.html>, Abruf 17.03.2021.
- Szołucha, Sylwia; Rzeplińska, Róża (2020): Posłowie nigdy nie chcieli wypuścić debaty o aborcji z Sejmu (Die Abgeordneten wollten die Debatte über die Abtreibung nicht aus dem Sejm herauslassen). In: *Mam Prawo Wiedzieć*. 11.05.2020. Online: <https://mamprawowiedziec.pl/czytelnia/artukul/poslowie-nigdy-nie-chcieli-wypuscic-debaty-o-aborcji-z-sejmu>, Abruf 08.06.2021.
- Szwed-Walczak, Anna (2017): »Samoobrona Polska« – założenia i cele organu prasowego Komitetu Samoobrony Polskiej. *Polityka i politycy w prasie XX i XXI wieku*. Prasa organizacji politycznych (»Selbstverteidigung Polens« – Errichtung und Ziele des Pressebüros des Komitees der Selbstverteidigung Polens. Politik und Politiker in der Presse des 20. und 21. Jahrhunderts. Die Presse politischer Organisationen). In: Dajnowicz, Małgorzata; Miodowski, Adam (Hg.) (2017). Białystok, Wydawnictwo Humanica.
- Szyller, Donat; Trybuna (2005): Prawica blokuje gejów (Die Rechte blockiert Schwule). *Trybuna*, 25.03.2005, trybuna.com.pl, Abruf 03.06.2010.
- Szymanowski, Piotr (k.D.): Donald Matole twój rząd obalą Kibole! (Donald Matole die Fußballfans haben Angst vor deiner Regierung). Online: <http://kibole.pl/naglowek/donald-matole-twoj-rzad-obala-kibole/>, Abruf 16.04.2014
- Szypuła, T. (2003): Lesbijki i geje w przestrzeni publicznej (Lesben und Schwule im öffentlichen Raum), 25.03.2003. Fundacja Komunikacji Społecznej, Warszawa. Online: http://www.kampaniespoleczne.pl/kampanie,1125,lesbijki_i_geje_w_przestrzeni_publicznej, Abruf 14.08.2014.
- Tatchell, Peter (1992): *Europe in the Pink, Lesbian & Gay in the new Europe*. London: GMP Publishers.
- Thomas, Kylie; Ksenia Robbe; Senka Neuman-Stanivukovic (2023): »Formations of Feminist Strike.« *Atlantis: Critical Studies in Gender, Culture, and Social Justice* 44.2.
- Thürmer-Rohr, Christina (1999): *Vagabundinnen. Feministische Essays*. Frankfurt a.M.: Fischer-Taschenbuch.

- Tlostanova, Madina/Mignolo, Walter (2012). *Learning to Unlearn: Decolonial Reflections from Eurasia and the Americas*. Columbus, OH: Ohio State University Press.
- Todorova, Marija Nikolaeva (2009): *Imagining the Balkans*. Updated edition. Oxford, New York, Auckland: Oxford University Press.
- Trybunał Konstytucyjny (2020): Trybunał Konstytucyjny: Planowanie rodziny, ochrona płodu ludzkiego i warunki dopuszczalności przerywania ciąży (Verfassungsgericht: Familienplanung, Schutz des menschlichen Fötus und Voraussetzungen der Erlaubnis für den Schwangerschaftsabbruch). K 1/20 | 22 X 2020. Online: https://trybunal.gov.pl/postepowanie-i-orzeczenia/wokanda/art/11253-planowanie-rodziny-ochrona-plodu-ludzkiego-i-warunki-dopuszczalnosci-przerywania-ciazy?tx_ttnews%5Bday%5D=22&tx_ttnews%5Bmonth%5D=10&tx_ttnews%5Byear%5D=2020&cHash=ae29c588ed47d584b0404ccc6f22759f, Abruf 15.08.2021.
- TVN24 (2020): Przewodniczący Episkopatu z uznaniem o orzeczeniu TK, w krakowskim sanktuarium brawa na mszy (Der Vorsitzende des Episkopats begrüßt die Entscheidung des Verfassungsgerichts, bei einer Messe im Krakauer Heiligtum Applaus). In: TVN24, 22.10.2020. Online: <https://tvn24.pl/polska/orzeczenie-trybunalu-konstytucyjnego-w-sprawie-aborcji-komentarze-arcybiskupow-stani-slawa-gadeckiego-i-marka-jedraszewskiego-4728733>, Abruf 26.11.2020.
- TVN24 (2021): Ambasador Antoni Wręga napisał list do czeskiego rządu w sprawie aborcji Polek w Czechach (Botschafter Antoni Wręga schrieb einen Brief an die tschechische Regierung zur Frage der Abtreibung von polnischen Frauen in der Tschechischen Republik). In: TVN24, 03.05.2021. Online: <https://tvn24.pl/polska/ambasador-antoni-wrega-napisal-list-do-czeskiego-rzadu-w-sprawie-aborcji-polek-w-czechach-5083903>, Abruf 12.10.2021.
- TVP Parlament (2016): Sejm zarejestrował Komitet Inicjatywy Obywatelskiej »Stop Aborcji« (Der Sejm registrierte das Komitee der Bürgerinitiative »Stoppt die Abtreibung«) – TVP Parlament. Telewizja Polska SA. Online: <https://www.tvpparlament.pl/aktualnosci/sejm-zarejestrowal-komitet-inicjatywy-obywatelskiej-stop-aborcji/24800006>, zuletzt aktualisiert am 07.04.2016, Abruf 15.07.2017.
- TVP Warszawa (2014), Winnicki, Robert; Legierski, Krystian (Debatte), Wywiad Kuriera, 14.04.2014, Kurier Mazowiecki 15.04.2014.
- TVP 3 (2021): Baner Strajku Kobiet na krzyżu na Giewoncie (Transparent vom Frauenstreik am Kreuz von Giewont). Telewizja Polska SA. Online: <https://krakow.tvp.pl/50714217/baner-strajku-kobiet-na-krzyzu-na-giewoncie>, zuletzt aktualisiert am 04.08.2021, Abruf 04.08.2021.
- Trybunał Konstytucyjny (2006): Wyrok z 18 stycznia 2006 r., K 21/05 Wymóg Uzyskania Zezwolenia Na Zgromadzenie Na Drodze Publicznej (Urteil vom 18. Januar 2006, K 21/05 Genehmigungspflicht für Versammlungen auf einer öffentlichen

- Straße). Online: http://trybunal.gov.pl/fileadmin/content/omowienia/K_21_05_PL.pdf.
- Tsing, Anna Lowenhaupt (2005): *Friction. An ethnography of global connection*. Princeton: Princeton University Press.
- UN (k.D.): Final List of Participants of the Vienna NGO Forum '94, Oct 12–15, 1994 (Archiv Jennifer Ramme).
- UN-Family Rights Caucus (2017): »About Us«. UN Family Rights Caucus. Online: <http://unfamily.wpengine.com/about/>, Abruf 15.10.2018.
- UN Women (2009): Convention on the Elimination of All Forms of Discrimination against Women. Online: <https://www.un.org/womenwatch/daw/cedaw/text/ecconvention.htm#intro>, zuletzt aktualisiert am 12.06.2009, Abruf 13.06.2013.
- UN Women (2010): Beijing +5 – Women 2000: Gender Equality, Development and Peace for the 21st Century Twenty-third special session of the General Assembly, 5–9 June 2000. UN Women. Online: <https://www.un.org/womenwatch/daw/foollowup/beijing+5.htm>, Abruf 18.04.2021.
- UNDP; RBEC (Hg.) (1996): *The UNDP Beijing Express*. New York: UNDP, RBEC.
- Urbańczyk, Anna (2010): Niech nas nie zobaczają, czyli cenzura kultury queer w Polsce (Sie sollen uns nicht sehen, oder die Zensur queerer Kultur in Polen). In: Index 73, 25.05.2010. Online: www.indeks73.pl/pl_analizy,_158,_796, Abruf 07.08.2014.
- van Bogaert, Sina den (2007): ECHR Rules on Illegal Ban of Warsaw Equality Parade: The Case of *Bączkowski and Others v. Poland*. In: *German Law Journal* 8 (9), S. 889–902. DOI: 10.1017/S2071832200006039.
- van der Tuin, Iris (Hg.): *Gender. Nature*. Farmington Hills, Mich.: Macmillan Reference, A part of Gale, Cengage Learning.
- Vatican (1997): *Katechismus der Katholischen Kirche*. Hg. v. Libreria Editrice Vaticana. Holy See. Vatikanstadt. Online: www.vatican.va/archive/DEU0035/_P8B.HTM#14H, zuletzt aktualisiert am 24.02.2021, Abruf 02.03.2021.
- Virno, Paolo (2005): *Grammatik der Multitude. Öffentlichkeit, Intellekt und Arbeit als Lebensform*. Wien: Turia Kant; Hardt.
- Walgenbach, Katherina (2021): Gender als interdependente Kategorie. In: Biele Meffebue, Astrid; Bührmann, Andrea; Grenz, Sabine (Ed.): *Handbuch Intersektionalitätsforschung*. Wiesbaden: Springer VS. DOI: 10.1007/978-3-658-26613-4_12-1.
- Warkocki, Błażej; Sypniewski, Zbyszek (2006): *Homofobia po polsku (Homophobia auf Polnisch)*. Warszawa: Sic!
- Wetzel, Dietmar J.; Claviez, Thomas (2016): Ästhetik. In: Dietmar J. Wetzel und Thomas Claviez (Hg.): *Zur Aktualität von Jacques Rancière*. Wiesbaden: Springer Fachmedien Wiesbaden.
- Wiara i Tęcza (2016a): *KIM JESTEŚMY (Wer wir sind)*. Online: www.wiara-tecza.pl/, Abruf 01.11.2016.

- Wiara i Tęcza (2016b): Warto Wiedzieć (Gut zu wissen), in: Wiara i Tęcza (Hg.)(2016): Glauben in den Farben des Regenbogens, S. 8. Online: www.wiara-tecza.pl/. Abruf 01.11.2016.
- Wiara i Tęcza (2016c): Przekażmy sobie znak pokoju (Lasst uns den Friedensgruß austauschen), 06.09.2016. Online: www.wiara-tecza.pl/home/hot-news-1/przekazmysobieznakpokoju, Abruf 01.11.2016.
- Wiara i Tęcza (2016d): Wiara i Tęcza dziękuje za kampanię »Przekażmy sobie znak pokoju« (Glaube und Regenbogen dankt der Kampagne »Lasst uns den Friedensgruß austauschen«), 03.10.2016, Online: www.wiara-tecza.pl/home/hot-news-1/wiaraiteczadziekujezakampanieprzekazmysobieznakpokoju, Abruf 01.11.2016.
- Wiara i Tęcza (k.D.a): Przystań Pielgrzymow LGBT podczas ŚDM w Krakowie (Haltepunkt der LGPT-Pilger während der Weltjugendtage in Krakau). Online: www.wiara-tecza.pl/home/hot-news-1/przystanpielgrzymowlgbtpodczas-sdmwkrakowie, Abruf 01.11.2016.
- Wiara i Tęcza (k.D.b): Global Network of Rainbow Catholics. Wiara i Tęcza. Online: <https://sites.google.com/site/wiaratecza/home/gnorc>, Abruf 21.09.2017.
- Wiara i Tęcza/Tolerado (Hg.) (2016): Katolicy i LGBT zapraszają na znak pokoju (Katholiken und LGBTladen zum Friedensgruß ein), offizielles Pressekit. Online: www.znakpokoju.com/wp-content/uploads/2016/09/kph_znak_pokoju_informacja_prasowa.pdf, Abruf 01.11.2016.
- Wielński, Bartosz T./Gazeta Wyborcza (2021): PiS zakazał aborcji w Polsce, teraz chce zakazać w Czechach (PiS verbietet Abtreibung in Polen und will sie nun auch in der Tschechischen Republik verbieten). In: Gazeta Wyborcza, 02.05.2021. Online: <https://wyborcza.pl/7,75399,27043207,pis-zakazal-aborcji-w-polsce-teraz-chce-zakazac-w-czechach.html>, Abruf 13.11.2021.
- Wierzbicki, Michał (2015): Dzisiaj w nocy rozbierają tęczę! (Heute in der Nacht ziehen wir den Regenbogen aus!). In: Warszawa w Pigulce, 26.08.2015. Online: <https://warszawawpigulce.pl/dzisiaj-w-nocy-rozbieraja-tecze/>, Abruf 15.01.2017.
- Wimmer, Andreas/Glick Schiller, Nina (2002): Methodological nationalism and beyond: nation-state building, migration and the social sciences. In: Global Networks 2 (4), S. 301–334. DOI: 10.1111/1471-0374.00043.
- Wirtualne Media (2021): Telegram blokuje kanał »Poufna Rozmowa« z mailami Dworczyka (Telegram blockiert den Kanal »Vertrauenswürdiges Gespräch« mit Mails von Dworczyk). Wirtualne Media, 16.07.2021. Online: <https://www.wirtualnemedi.pl/artikul/telegram-koniec-kanalu-poufna-rozmowa-maile-micha-l-dworczyk>, Abruf 22.07.2021
- Wissen, Markus/Röttger, Bernd/Heeg, Susanne (2008) (Hg): Politics of Scale: Räume der Globalisierung und Perspektiven emanzipatorischer Politik. Münster: Westfälisches Dampfboot.

- Wiśniewska, Katarzyna/Gazeta.pl (2005): Lech Kaczyński wysłał proboszczom list. In: Gazeta.pl, 01.10.2005. Online: serwisy.gazeta.pl/kraj/1,34308,2946118.html, Abruf 3.08.2014
- Witczak, Mateusz/Szczerbiak, Agata/Polityka (2021): Protest w Warszawie. Demonstranci zamknięci w kordonie policji (Protest in Warschau. Demonstranten eingeschlossen im Polizeikessel). In: Polityka, 29.01.2021. Online: <https://www.polityka.pl/fotoreportaze/2101115,1,protest-w-warszawie-demonstranci-zamknieni-w-kordonie-policji.read>, Abruf 20.01.2021.
- Wojciechowski, Tomasz/Bączkowski, Tomasz (2010): EuroPride. Geje i lesbijki powinni podziękować Kaczyńskiemu i Giertychowi (Schwule und Lesben sollten sich bei Kaczyński und Giertych bedanken), Interview von Tomasz Wojciechowski mit Tomasz Bączkowski. In: Newsweek, 13.07.2010. Online: <http://polska.newsweek.pl/europride---geje-i-lesbijki-powinni-podziekowac-kaczynskiemu-i-giertychowi-,61850,1,1.html>, Abruf 30.07.2014.
- Wojtczuk, Michał/Wyborcza Warszawa (2020): Walczył z konwencją o przemocy wobec kobiet, szefował wodociągom. Kim jest autor wniosku ws. zakazu aborcji? (Er kämpfte gegen die Konvention zur Gewalt gegen Frauen, er leitete die Wasserwerke. Wer ist der Verfasser des Antrags für ein Abtreibungsverbot?) In: Gazeta Wyborcza, 21.10.2020. Online: <https://warszawa.wyborcza.pl/warszawa/7,54420,26420332,walczyl-z-ideologia-lgbt-w-szkolach-szefowal-wodociagom.html>, Abruf 15.07.2021.
- Women's Feature Service (1994): Towards Beijing '95, 17 October 1995, Vienna (Archiv Jennifer Ramme).
- Woźnicki, Łukasz/Gazeta Wyborcza (2021): Leon Kieres odszedł z TK. To ostatni sędzia nie wybrany przez PiS (Leon Kieres tritt von der TK ab. Er war der letzte Richter, der nicht von der PiS ausgewählt wurde). In: Gazeta Wyborcza, 24.07.2021. Online: https://wyborcza.pl/7,75398,27358285,leon-kieres-odchodzi-z-tk-to-ostatni-sedzia-niewybrany-przez.html#S.main_topic_2-K.C-B.2-L.1.maly, Abruf 24.07.2021.
- Woźniak, Mikołaj/Głos Wielkopolski (2018): Protesty w Poznaniu: Czarny Piątek, Biały Marsz. Na ulicach Poznania czas na »dyskusję« o prawie aborcyjnym. In: Głos Wielkopolski, 23.03.2018. Online: <https://gloswielkopolski.pl/protesty-w-poznaniu-czarny-piatek-bialy-marsz-na-ulicach-poznania-czas-na-dyskusje-o-prawie-aborcyjnym/ar/13031434>, Abruf 31.07.2021.
- Wójcik, Julita (2010): Tęcza, Dom Pracy Twórczej w Wigrach, Sierpień 2010 (Der Regenbogen, Künstlerhaus in Wigry). In: Obieg.pl, Warszawa 26.08.2010. Online: <https://archiwum-obieg.u-jazdowski.pl/kronika-towarzyska/18442>, Abruf 01.03.2024.
- Wójcik, Julita/Polskie Radio (2013): Julita Wójcik opowiada o kolejnej odbudowie Tęczy i pytaniach z tym związanych (Julita Wójcik erzählt von dem erneuten Wiederaufbau des Regenbogens und antwortet auf Fragen, die damit verbunden

- sind). Polskie Radio, 17.10.2013. Online: <https://www.polskieradio.pl/10/482/Artykul/958007>, Abruf 09.08.2014,
- Wójcik, Julita (2015): Boję się momentu, w którym zobaczę plac bez Tęczy (Ich fürchte den Moment, wenn ich den Platz ohne Regenbogen sehe). Interview durchgeführt von Ewa Jankowska, In: Metro Warszawa, 24.08.2015. Online: <https://metrowarszawa.gazeta.pl/metrowarszawa/1,141637,18588995,tecza.html>, Abruf 10.01.2017,
- Wójcik, Julita/Gazeta Wyborcza (2014): Oświadczenie autorki Tęczy Julity Wójcik: Skoro nieuchronną nie może być kara, niech nieuchronną będzie odbudowa Tęczy (Erklärung der Erschafferin Julita Wójcik: Da das Unvermeidliche nicht bestraft werden kann, sollte das Unvermeidliche der Wiederaufbau des Regenbogens sein). In: Gazeta Wyborcza, 07.04.2014. Online: https://warszawa.wyborcza.pl/warszawa/1,34862,15759591,Oswiadczenie_autorki_Teczy_Julity_Wojcik_Skoro_nieuchronna.html, Abruf 11.08.2014,
- Wójcik, Julita/Szewczyk, Monika (k.A.): Julita Wójcik o projekcie »Tęcza«. Artystka Julita Wójcik oraz kuratorka Monika Szewczyk opowiadają o idei projektu »Tęcza« [wideo] (Julita Wójcik über das Projekt »Regenbogen«. Die Künstlerin Julita Wójcik und die Kuratorin Monika Szewczyk erzählen über die Idee zum Projekt »Regenbogen« [Video]). Culture.Pl, Online: <http://culture.pl/pl/wideo/julita-wojcik-o-projekcie-tecza-wideo>, Abruf 27.07.2014.
- Wójcik, Rafał/Szpala, Iwona/Gazeta Wyborcza (2020): Kaczyński: Wzywam wszystkich, by wzięli udział w obronie Kościoła (Kaczyński: Ich rufe alle auf, an der Verteidigung der Kirche teilzunehmen). In: Gazeta Wyborcza, 27.10.2020. Online: <https://wyborcza.pl/7,75398,26445890,kaczynski-wzywa-do-obrony-kosciolow-bronmy-polski.html>, Abruf 01.08.2021.
- W Polityce (2021): Możliwe wcześniejsze wybory? Odpowiada premier Kaczyński (Vorgezogene Wahlen möglich? Premier Kaczyński antwortet). In: w Polityce, 19.05.2021. Online: <https://wpolityce.pl/polityka/551488-mozliwe-wczesniejsze-wybory-odpowiada-premier-kaczynski>, Abruf 04.08.2021.
- Wróbel, Ilona/Tratkiewicz, Sylwia (k.A.): Działania realizowane przez WOT w celu zapewnienia wsparcia podmiotom układu pozamilitarnego w czasie trwania pandemii COVID-19 (Von der WOT durchgeführte Aktivitäten zur Unterstützung nichtmilitärischer Aktivitäten während der COVID-19-Pandemie) – Rządowe Centrum Bezpieczeństwa – Portal Gov.pl. Hg. v. Rządowe Centrum Bezpieczeństwa. Online: <https://www.gov.pl/web/rcb/dzialania-realizowane-przez-wot-w-celu-zapewnienia-wsparcia-podmiotom-ukladu-pozamilitarnego-w-czasie-trwania-pandemii-covid-19>, Abruf 22.07.2021.
- Wrzos-Lubaś/Magda Grodzka, Anna/Gazeta Krakowska (2011): Stworzę prawo o określaniu płci (Ich schaffe das Recht, mein Geschlecht zu bestimmen). Interview in Gazeta Krakowska, 6.10.2011. Online: www.gazetakrakowska.pl/ar

- tykul/458800,anna-grodzka-stworze-prawo-o-okreslaniu-plci,id,t.html, Abruf 7.09.2014.
- Wysokie Obcasy (2020): Lekarze nie mogą zasłaniać się klauzulą sumienia. Przełomowy wyrok Europejskiego Trybunału Praw Człowieka (Ärzte können sich nicht hinter der Gewissensklausel verstecken. Wegweisendes Urteil des Europäischen Gerichtshofs für Menschenrechte). In: Wysokie Obcasy, 18.03.2020. Online: <https://www.wysokieobcasy.pl/wysokie-obcasy/7,163229,25799484,lekarze-nie-moga-zaslaniac-sie-klauzula-sumienia-przelomowy.html?disableRedirects=true>, Abruf 13.11.2021.
- W Obronie Wiary (2014): O. Jerzy Garda organizatorem pikiet pod tęczą na Placu Zbawiciela w Warszawie (Über Jerzy Garda, dem Organisatoren der Proteste auf dem Platz des Erlösers in Warschau), 29.08.2014, <https://wobroniewiaryitradcji.wordpress.com/2014/08/29/o-jerzy-garda-organizatorem-pikiety-pod-tecz-na-placu-zbawiciela-w-warszawie/>, Abruf 15.01.2017
- Yuval-Davis, Nira (2001): *Geschlecht und Nation*. Emmendingen: Verlag die Brotsuppe.
- Yuval-Davis, Nira (2011): *The Politics of Belonging. Intersectional Contestations*. Los Angeles, London, New Delhi: Sage.
- Young, Iris Marion (1990): *Justice and the Politics of Difference*. New Jersey: Princeton University Press.
- Znak Pokoju (2016): Ciekawe cytaty (Interessante Zitate), 4.09.2016. Online: www.znakpokoju.com/index.php/2016/09/04/ciekawe-cytaty/, Abruf 10.11.2016.
- Zygiel, Adam/RMF24 (2021): Czeskie ministerstwo: Polki mogą legalnie dokonać aborcji w naszym kraju (Tschechisches Ministerium: Polnische Frauen können in unserem Land legal abtreiben). Online: https://www.rmfm24.pl/raporty/raport-strajk-kobiet/news-czeskie-ministerstwo-polki-moga-legalnie-dokonac-aborcji-w-n,nId,5059605#crp_state=1, zuletzt aktualisiert am 19.02.2021, Abruf 12.11.2021.
- Życie Warszawy (1995): Kobieta jest człowiekiem rodzaju żeńskiego, in: *Życie Warszawy*, 28.06.1995 (Archiv Karat-Koalition).

Webauftritte (Auswahl)

- Abortion without Borders: <https://abortion.eu/de/>
- AWID: <https://www.awid.org/>
- European Parliament: <https://www.europarl.europa.eu/>
- European Women's Lobby: <https://womenlobby.org>
- Global Network of Rainbow Catholics (GNRC): <https://www.euroforumlgbtchristians.eu/>
- Karat-Koalition: <https://www.karat.org>.

Ratujmy Kobiety: <https://www.facebook.com/kampaniaratujmykobiety>

Queer.pl: <https://queer.pl/>

Trybunał Konstytucyjny: <https://trybunal.gov.pl/>

Mapa Kościelnej Pedofilii (mapakoscielnejpedofilii.pl)

Rada Konsultacyjna: <http://radakonsultacyjna.pl/>

SZPIL(A): <https://szpila.blackblogs.org>

UN Women: <https://www.un.org/womenwatch/>